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I . titeJ van een interview in Het ParooJ (Z-Z-lQ74) 

PAIS kiest voor de 
Dnlangs werd in Vrij ~Jederiand 

(d.d.26 mrt.) een vertrouwelijke brief 
afged,ukt van de VVD. In deze brief 
werd een lijst "ministeriabeIe" per
sonen opgesomd, mocht er een CDA/VVD 
kabinet ontstaan na de verkiszingen. 
Interessant genoeg; deze Iijst: wat te 
denken bijvoorbeeld van Dr.W.de Korte, 
Unilever-directeur als Minister van 
Ontwikkelingssamenwerking? Verderop 
komen we fegen: Prof.Dr.A.Pais (46, 
lid gemeenteraadsfractie A'dam, hoog
leraar economie) voorges teld als mini~ 
ter v~n Financieen. 
Misschien zal dhr.Pais als minister het 
land vooruit helpen, in onze faculteit 
zijn de ervaringen met Pais niet onver
deeld gun~tig. De aankondiging van een 
ministerschap van Pais vormt.de (voor
Iopige?) bekroning in een reeks gebro
ken beloften. 

binnens.amers 
Pais is en 1974 tot hoogleraar ,benoemd. 
Zijn benoe,ming is er ~~n uit een serie 
die de faculteit geen goede naam heeft 
bezorgd. In die dagen werden benoemin
gen binnenskamers geregeld, bij voor
keur werden de baantjes onderling ver
deeld en studenten buiten de beslissin
gen gehouden. De zaken in de faculteit 
werden geregeld door een conservatie
va (vrienden)kring, die niet aIleen 
slechta benoemingen doorvoerde, maar 
oak de plannen van Posthumus aan de 
faculteit opdrong en de inspraak van 
studenten zoveel mogelijk wilde terug
dringen. Bekende namen: Morreau, Meis, 
Jongman, Ankum. Pais e.a., later terug 
te vinden in de ,EfB. 

INJo ... schle ...... 
De affaire Pais is begonQen na het 
ontstaan van de vacature Delfgaauw in 
1970. [r werd toen een advertentie 
geplaatst voor zijn opvolging. hetzij 
voor aen macro-econoom. hetzij v~~r 
een micro-eeonoom. De meest geschikte 
kandidaat was toen Dr.Ouisenberg als 
macro-eeonoom. Pais haalde het ni,et. 
In de laatste vergadering van de z.g. 
faculteitsvergadering, d.w.z. vlak 
voor de eerste gedemocratiseerde WUB
raad zou gaan functioneren, werd echter 
een ntoezeggingn aan Pais gedaan. Het 
lectoraat prijstheorie (de stoel van 
Pais) zou omgezet worden in ordinari- -
aat, een "benoaming bij bevorderingn 
genaemd. Via deze constructie kon Pais 
dan tocb ,hoogleraar worden. Het ent
housiasme buiten de al genoemde Kring 
was niet zo groat. De eerste hinder
nisdie Pais op zijn weg tegenkwam 
was het College van Bestuur. Dit Col
lege constateerde dat de voorgestelde 
bevordering. voorbarig was. Pais had 
nag niets ' gepubliceerd op het gebied 
van de prijstheorie en het College 
stelde de eis dat Pais eerst zou moe
ten promoveren en voorts mear tijd 
moast besteden aan het werk op de Uni
versi teit ari' dus zijn politiaka acti
vitaiten (gemaanteraadswerk e.e.) zou 
moeten verminQeren • Pais baloogda 
2an deze eisen te voldoen. ' 

polftle. 
Die laatste belofte bleek zo hard als 
bater. Pais ging oak meedoen aan de ver
kiezingen voor da Provinciale staten, 
was meer te vine en en de wandelgangen 
van VVD-vergaderingen dan in de kan
tine van de faculteit en .telde zich 

"'7,~~~~~.chap' 
Kamerverkiezingen. Ha d de VVD ~~n . 
zetel meer gehaald, Pais wes gakozen. 
Later zegde Pais toe zijn werk in de 
Provinciale staten te laten vallen, 
met het argument dat dit werk meer 
tijd kostte dan de gemeenteraad (ge-
zien de reistijd naar Haarlem (sic». 
Enig rekenwerk leert al snel dat van 
terugbrengen van nevenactivlteiten 
niets is 'terecht gekomen. Pais he'eft 
er eerst iets bijgedaan, ,later het-
zelfde eraf gehaald en tenslotte ge-
constateerd 'dat hij nu tach iets ver-
minderd had ... 

promotie 
Aan de eis van promoveren heeft Pais 
weI voldaan. Tussen aIle activiteiten 
door is dit gelukt. "Het is weI een 
staaltje trapezewerk geweest", vel'-s 
zuchtte promotor de Wolff, refererend 
aan het haastkluskarakter van het proef
schrift. Hij liet weI blijken aan de 
facultaira benoamingscie. dat de ,pro
movendus nu nag niet meteen professo
rabel , was. Oat zou nag moeten groeien 
in de loop van enkele jaren intensief, 
wetsnschappelijk werken, aldus de Pro
motor. 

'aeuJteltsraad 
Inm1ddels ontmoette Pais een tweede 
hindernis. De faculteitsraad was in 
meerderheid tegen benoamingan bij be
vordering. De studenten (Werkgroep en 
Aktiegroep) en een aantal stafleden 
wilden een open benoemingsproc edure, 
dus advertenties zetten en de beste 
kandidaat selecteren. 'Bovendien was er 
nog een gedegen kanshebber a~n de fa
culteit, n.l. lector prijstheorie van 
Broekhoven, later ho~gleraar in Ant
werpen geworden. Waarom hem niet be
trekken bij de bezetting van het ordi
nariaat? 
De emoties liepen hoog cp in de f.R •• 
Toen de vriendenkring het ple.it ver
loren leek te hebben, werd echter sen 
bestuurscrisis geforceerd, waarna ver
vroegde verkiezingen voor de staf wer
den gehouden. 
Hoe groot de pressie was am Pais te be
noemen, moge blijken uit het feit dat 
de toenmalige staatssecretaris Vonhoff 
van de VVD de voorzitter van de Facul
teit opbelde of het niet ' mogelijk was 
Pais buiten de facultaitsraad am te 
benoemen ••• 
Het toenmalige kiesstelsel verhinderde 
dat de tegenst~nders van de omzetting 
(weer) 1n de raad kwam<ln en de vroe
gere besluiten van de raad werden weer 
teruggedraaid. L£ter is dit ondemocra
tische kiesstelsel op voorstel van de 
studenten on door verzer van een deel 
Van de staf gewijzigd. Oat kon echter 
niet meer verhinderen dat de voordracht 
doorgestuurd werd naar het College van 
Bestuur. Dndanks enig tegensputteren 
van die zijde bleek de "toezegging" in 
1970 zwaarder te wegen , dan een open 
en democratisc,he -.ijze van bencemen. 

twee paarden 
Pais heert aitijd op twee paarden ge
wed. "Ik w11 ofwel professor worden, 
ofwel minister". is een bekende uit
spraak van hem. 
Oat hij nooit een keus heeft gedaan', 
mear de faculteit de lasten van het ant
wijken van die keus heeft opgelegd, 
heaft veel irritatie opgewekt. Niet 
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de te geschieden - Buitengewoon or
dinariaat - reeds bekend waren~) en 
Van den Ooel (een bestuurekundige 
die na een landelijk politiek krechten
spel Profeesor Welveartetheorie etc. 
wordt, en sindsdien ele "vooraanstsand 
PvdA-econoom" door het leven gaat -
om strsks ~inieter te worden?~), dst 
soort kwestiee schlJnen tot het ver
leden te behoren. Hebben de skties 
van de Aktiegroep Ekonomen toender
'tlJd toch hun uitwerking niet gemist~ 

4 

:JustitiA 

e. A' dua ;organisatie-adviseur) : Volkshuis-
vesting 

k .... erlid) ,CR'M 

ler-direeteur) :On twikke1ingsoamenwer
'n 

.~teDlandse Z.,oud-minister van Defens:i.e, 
ter) ;Buiten1andse Zaken of DeftmfJie 

omischc Z. i1id Raad van Bcst'.lur ABN): 
ncicn 

~rfractie ilandbouver) :Laodbouw en 
ViGserij 
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)ciale Zaken,2de kamerlid) :50ci0.1e 
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19in Groningen) :&Justitie of B1nn. Zaken 

~t68~~---·J ·.Ai'ia CRH,Bu.-geceeater Utrecht): 

eraar '.Iiekunde ;lid Raad VIlA Bestuur 

De VVD is op alles voorbereid. Dat 
blijkt uit dit Iijstje dat in de top van 
de partij circuleert. -

' Over gens s er- onlangs oor de Un
'versiteitsraad een commissie inge
steld die de benosmingsprocedures 
in het algemeen en d~ problemen die 
daaromtrent in het verleden gespeal~ 
hebben uitvoerig onderzoeken. Oie com
missie was zeer verrukt toen de Aktie
groep Ekonomen hen enkele uitgebreide 
brochures over bovensteande benoe .... ng
en kon overhandigen. Wat de voordrach
ten voor V&V en M&M betreft: weinig 
aanleiding tot diepgaande controverses 
in de fro Gaen omstreden voorgrachten 
dus. WeI moest voor V&V nog een elay 
ment van kr_diet in een evt. benos
ming uit de weg geruimd worden. Het 
geval o~eesman is wat dat betreft ken
nelijk toch een goede leerschool ge
weest. Zoals de Aktiegroep reeds bij 
zljn benoeming voor,spalde en alt; on
overkomellJk bezwaar aantekende is 

Oreesman niet in staat gebleken 
zljn funs tie binnen drie jaar tot een 
volwaardige uit te bouwen en is zijn 
aanstelling voor Externs Organisatie 
per 1 september as. terecht w.er' op
heven. In de zelfde zin heeft de fro 
den ook besloten- om de kandidaats voor 
\1&\1 (wasr het om de halvl! werktijd geat) 
'een'schr!ftelijke verklaring te laten , 
afleggen dat hV zich daadwerkelljk voor 
de halve werktijd zal vrijmaken uit zUn 
andere besoignes ten behoeve van het 

V&V -onderwlje en -omderzoek. BIj M&~' 
was er mear ~~n relle kandidaat, wsar
blj slechte op te merken viel dat zijn 
vvordrecht, elthans volgsns de Aktie
groepfractie, ietwat te negetief wae 
beargumenteerd doordet de ,kwaliteiten 
die de kendidaat werden toegaschreven 
in het rapport te weinig Waren gesps
cificeerd en de ergumentatie teveel was 
opgehengen aan de negatieve beoordeling 
der overige sollicitanten. 

~ '. 
, . • ; ." '" r-: .. .:. 

, "" ", I 

alleen bij de studenten van Werkgroep 
en Aktiegroep, maar ook bij een groot 
deel van de stef. Oe Aktiegroep heert 
wel gesteld dat Pais de Prof. titel 
slechta als een opatapje'zag naar een 
politieke carri\re. Het liJkt er nu op 
-gezien de geheime brief van de \lVD-
dat de Aktiegroep inderdaad haar bitte
re gelijk _mag smaken. Oat gelijk bliJkt 
niet alleen uit die brief. P,ais heeft 
zich ook beschikbaar gesteld als lijst
trekker voor de Eerste Kamerverkiezingen. 
Een pitter gelijk, immers de studenten 
hebben altijd maa~ sen half aanwezige 
pro f. gehad, inplaats van een volledig ' 
beschikbaar iemand. Het zeer geringe 
aantal studenten dat Pais' zijn colle
ges volgt, is dan ook een teksn aan de 
wand. 
Bitter ook, ' omdat gedane beloften ver
broken zijn, vooref blijkbaar zelfs 
nooit serieus bedoeld zijn geweest. 
De Faculteit draagt nu nog de last van 
een histo rische erfenis uit een on
democratisch verleden. Het is te hopen 
dat hisraan snel een einde komt. 
Na 25 mei al, misschien? 

De gegevens waarop dit artikel berust • 
zijn te vinden in: "Cass-studies uit 
een Broekmeyer facultei!, brochure 
van de Aktiegrosp Ekonomsn, febr.1974, 
Poorter, ASVA-blad, 22maart 1974, 
student, sept.foct. 1974, ROSTRA, nov. 
1974 en Vrij Nederland, 26 maart 1977 . 

Aktiegroep Ekonomen 

De nieuwe werkstukkenregeling houdt in 
-dat 'een student in de toekomst twee 

_ papervervangende of peperbegeleidende 
'werkgroepen mag volgen om aan de ver
plichting tothet maksn van twee pa
pers te voldoen: Oat betekent aan de 
ene kant dat je nu niet maer op eigen 
houtje een paper ,hoeft te schrijven, 
hel:geen voogens de Onderwijscommisssie 
een kwalijke consequentie is maar wat 
vOlgena de Aktiegroepfractie niet zo 
zwaer weegtomdat ook een zgn. zelf
standige pa~er tot stand (moet) komen 
onder begeleiding van een docent. Aan 
de andere kant kan lange deze weg in 
ruimere mate tegemoet worden gekomen 
aan de behoefte van studenten aan 
meer thematisch georganiseerd onderwijs, 
niet als alternatief n~~st de gebruike
liJke leerboekenmethode maar ale con
sl:ructie docenten ervaring kunnen op
doen met thematisch onderwljs, op den 
duur als vervanging Van uitsluitend 
op kennisover~ geri.hte onderwije
vormen, kortom: als experimenten met 
onderwijs waarbij de weg van praktijk
problemen naar kennis gaat en niet om
gekeerd. Bovendien meent de Aktiegroep 
dat onderwijsvormen waarin de sTudent 
wordt geschoold in het samenwerken met 
vakgenoten (en op den duur oak andere 
discciplines) minstans z'n grote prak
t lJkwaarde opleveren als op zel fstandig
heid gerichte methoden - zij hat dat 
zulks per beroepssituabie verschillend 
is Eln zij hat dat sen en ander voor de 
voortgezette baeisopleiding wellicht 
wat te ver doorgedscht is. Tenslotte 
lIIoet benedrukt worden dat de huidige 
regeling ),olledige vrijheid aan de stu
dent en laat om zijn peper op eigen hout
Je dan wel in een werkgroepverband 
te schrUven. 
\Ian de kant Van de Sectie Economie van 
de Acedemische Raad bereikte onze facul
teit het verzoek om onze regeling tav. 
de kandidaatsverklaring aan te passen 
aan die van de and.ere economische' facul-, 
teiten. 



=--=-=-Even in India 
Na afloop van de drie weke n intenaie
ve Sri-Lanka-studiereis, vertrokken 
een aanta l studenten van onze facul
teit naar India. Een navht in een -
vanwe ge een spoorwegstaking- overvolle 
bus en dan, vanaf de ba~is die des
tijds door de Britten ten beho ~ve van 
tun m~litaire aktie in Birma is ann
selcfd, per Dakota-pro pellorvliegtuig
je r.aar Zuid-India. 
Na de douani&rs waren de eerste be
woners van 't magische land die ik 
heb ontmoet, de tientallen voertuig
be $tuurders die erop aandrongen om 
met hun voert u ig verder te reizen. 
6mdat ik geen keus wilde maken uit 
deze fanatieke taxi-bestuurders, 
wandelde ik met nadruk en in mars
tempo in de richting van de onbe ken
de stad. Ongebruikelijk, wint in 
India begeeft ~en zich bij mijn 
weten aimmer haastig over straat en 
de prijs van ta&i-gebruik weegt in 
het algpmeen op 1egen 't genot ervan 
van gebruiker cn chauffeur. 
De eigenaars van fiets-taxis kunnen 
trouwens weI wat b'ool! worden als je 
ui t stapt om te helpen bij het beklim
mer. van een helling of als je hun 
uitnodigd om betaald , en ewl zich door 
getrainde hollandse fietsersbene n te 
laten vervoeren. Echt boos wordt nie
mand in India. Tenminste niet tegen 
westerlingen, die men nog interessan
ter lijkt te vinden dan in Sri-Lanka; 
Hoe vaak werd me niet gevraagd:"money 
s ir?","where do you come from" of 
"are you married?" •••• ? 
Veel opvallender dan in Sri-Laaka 
zi j n de verschillen tussen arm en rijk. 
Ziek~ of werk16ze mensen .ijn a fhan
~elijk van goedgeefsheid van anderen, 
bij ge br ek aan sociale voorzieningen. 
Inoelke trein er. bij·, aIle bushal tes 
zijn er mens en die nare lichamelijke 
geb ~ eken tonen, een ~ied zingen en 
dan van een enkeling een cent krijgen . 
Tussen bedelaars(en de eeuwige koei
en)op straat rijden aotos en luxe 
motoren. Tussen krotten~ staan villa's 
en flats.Reuzachtige reclameborden 
maken reclame ' voor aIle mogelijke 
producten. 
Overal zijn de leu zen van mevr. 
Ghandi's 20-puntenprogram te lezen: 
"discipline has improved our econo
my",we march to a better tomorrow", 
"tile nation is on the move","India 
succeeds against inllation","there 
is no sUbstitute for hard work", 
"let the 20-point program be our 
charter","work more, talk less" enz. 
Een te'ntoonstelling over dat program 
heb il< mogen bewcinderen op de prach
tige universiteit van Madras(met uit
zicht op de golf van Beagalen). 

, Mi sschien had ik er meer van opgesto
ken,al s die twee gewapende ~ il i tai
reft niet steeds achter me liepen. 
In de univers{teiten van vers chillen
de steden~en ik prima geholpen aan 
informatie over het onderwijs in In
dia dat ik wide vergelijken met dat 
in Sri-Laaka en .aan touristische
tips. In het 'spr/>okjesachtige uni
versitei·tencomplex van Mysore kon 
ik-tussen Amerikaanse genodigden- de 
59ste jaarlijkse conferentie van de 
"Indian Economic Association" meema
ken. In de discussies over ond~rwijs 
in de economie ~leek dat .veer kri
ti~k op ~ebruikte boeken dezel_fde is , 
ale in Nederland; ook in India wordt 
Samuelson e.d. gebruikt. Men vond 
dat er meer historische context aan 

bod moest komen en ook meer filoso
fie, s ociologie en statistiek. 
Over de actuele economische proble-
men van India, wist men niet tot 
nieuwe inzichten te komen. Veel spre
kers blonken uit door wijdlopige niets
zeggendheid. Extra aandacht zou moeten 
worden gegeven a an de landbouw, 
terwijl niet mag worden verge ten dat 
India een machtig afzetgebied zou 
kunnen ,zijn voor industriele produc
ten. Handel met soc i ali s tische lan-
den zou moeten worden uitgebreid. 
In Madurai, een stad met machtige 
tempel s ,was ik op het moment dat 
het 10-jarig bestaan van de universi
teit werd gevierd. Ve wetens chappe
lijke basis van trancedentale medi
tatie en yoga werden uitgelegd voor 
een ademloos luis terend publiek. 

De fro heeft in 'afwijzende zin 0-

ver die verzoek beechikt omdat ze het 
etreven van de see tie naar uniformiteit 
niet zonder meer deelt.De faculteit heart 
zaer bewust gekozen voor een brede basia
opleiding en wenst daervan niet af te w.
ken omdat andere fa~ulteiten hebben , ge
kozen v~~r een enge basisopleiding met 
vroegere specielieatie in de studie.Wat 
de zgn. kandidaatsverklaring betreft(de 
term is een referentie aan het huidioe 
kandidaatsexamen maar de verKJ.8.1.·.1.IIY 1~ 
juist bedoeld als een zeker nivo-bewljs 
voor andere bovenbouwstudies dan de on
ze)is de fro van mening dat die .arst af
gegeven kan werden Nadat een opleidinge
nivo is beraikt dat overeenkomt mat det 
van onze predoctorale opleiding.ln feite 
betekent dit dat onzer kandidaatsverkla
ring hat opleidingsnivo 'definieert,dat als 
toelatingseis geldt voor het volgen van 
onze doctoraalstudie, voor studenten die, 
van andere faculteiten afkomstig zijn dUB). 
Omgekeerd geldt vol gens de fro dat onze 
etudenten die naar elders vertrekken pae 
na overleg tussen de betreffende fecul
teit ' en de onze. 
Het subsidieverzoek van de SEF betrof Ben 
aanvraag van een' gar'antieaubsidie voor het 
ECDNDMENFEESJ dat de SEF op 23 april orgs
nisseart in de BRAKKE GRDND met als trek
pleieters THE BARREL HOUSE JAZZ BAND,ZELM 

Na afloop werden er vlugschriften 
uitgedeeld waarop stond dat student en 
die moeite hadden met het moeilijke 
economie-tentamen goedkoop bijles 
konden krijgen. Hoogtepunt was een 
uitvoering van verwes terse ~ndiase 
muziek. In elke universiteit ont
moette ik een a a ntal studenten uit 
de Verenigde Staten. Linguisten,socio
logen en een enkele econoom konden 
op Kosten van hun universiteit een 

' jaar studeren' in India. Nog meer dan 
in Sri-Lanka i s het universitaire ge-
beuren gescheiden van het overige maat
schappelijke verkeer. WeI worden er 
steeds meer politici en leiders van 
de talrijke particuliere' ondernemin
gen gerecruteerd uit de afgestudeer
den. 
Wie organiseert er (i.s.m. andere 
faculteiten b.v.) eens een studiereis 
naar India? 

Richard Kruiswijk 

(zutphens Ensemble voor Lichte Muziek,wst 
inderdaad tusBen hsakjas gelezen moet war
den)en Diecoehow HARRY DE WINTER.De staf 
heeft deze aanvraag dankzij steun uit de 
'Werkgroep Ekonomon(Jan Krijnen~) watan ta 
torpedaren~De argumentatie luidde dat hat 
feeet ta groot( ••• ) was opgazet.Men verga
leek hat experiment van de SEF met een evt. 
jaarlijks terugkerend feast met de oprich
ting Van een po!itieke partij die zich in 
aersta instantia op klaine schaal in aller
lei obscure zaaltjes plegen te presentaren, 
SICUDiveree leden ,vsn da fro ging zich in 
die trent te buiten ean enorme betogan om 
de garantiesubeidie tagen ta houdan. Te be
denken het om het luttale bE!drag van 1350 
gulden (maximeal~) ging~Te bedenkan dat 
jaarlljkB tienduizanden guldens alB hamar
stukken door de fro vliegan.En komt er ven 
de studenten eans een verzoekje dan.gilt 
men moord en brand.Gelukkig gaat de SEf on
vermoeibaar voort met het feest,Moge het 
feest de door EFB,PVDE, TAS en Jan Krljnan 
uitgebraakte nonsans ,logenstraffen door tot 
een groot succes te worden~ 

dennie pit 

Ps(voor de minder goede verstaander) 
Bovenataande kritiek op de banoemingekwea
ties 'Pai,,','DreeBmen' en 'Van dan Doel' 
richt zich niet op de betreffende personen. 
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VERKIEZINGEN 
para, v.d. eeonot.aistetl 

Wij zullen one beleid in de facul
teitsraad baseren op de volgende 
uitgangepunten: 

1) · Onderwijs- en onderzoekaktiviteiten 
vormen 3~n gaheel, 
2) Geen p.olarieatie op basis van ge-

ledingen of vakgroepen, I K S T E M 3) Bij belangrijkll kwesties zal de . ' . . ' • . 
fractie de achterban rechtstreeks 
r aadplegen . 

programma 

- een betere afstemming van de hoofd 
vakken in de propedeuse, 
- uitbouw avondopleiding, maar de uit~ · 

bouw mag geen negatieve effecten op 
de dagopleiding noch op de onderzoek
mogelijkheden hebben, 
-projectonderwijs waar wenselijk, 
aktuete onderwe,pen waar mogelijk 
- inschakelen van studenten bij onder
zoek, de afstudeerprojecten bieden 
hiervoor ruimte, . 
_onderzoek mag niet als restpoet 
gezien wor.den, 
- regelmatige bespreking van onderzoek
resultaten,ooa o door het organiseren 
van studiedagen, 
- interne publica tie van onderzoek 
resultaten,o.a ,. door researchmemoranda 
en herdrukken van elders verschenen 
artikelen , 
- uitbouw uitVJisselingsmogelijkhed-en 

· van docenten en studenten, 
- geen invoeri ng doorstroomplaatsen 
ten koste van ·de bestaande formatie 
- centralisatie van de bibliotheken 
i.s.m. de direct betrokkenen, 
- evenredige verde ling van onderwijs
onderzoek- en bestuurstaken, waarbij 
enige specialisatie mogelijk moet 
zijn, 
- meer inhoud aan het personeelsbeleid 
uitvoering van het faculteitsraad 
besluit inzake medewerkers in tijde
lijke dienst, 
- doorlichting van de benoemings 
procedure, waarbij met name de positie 
van de sollicitant bekeken moet worden 
- vertegenwoordigers van studenten in 
de vakgroepen 
-decentralisatie waar mogelijk, 
- loyale opstelling too.vo besluiten 
van de faculteitsraad o 

kandidatenli,st 

J J KLANT 

R DE LANGE 

R A DE KLERK 

H D VAN DER STAAK 

P E VENEKAMP 

I WAHAB 
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eeonOllliseJae 
,aeulteits llelangen 
onderwi;s 
1. Krachtige stellingname tegen de ver
minderinr van de kwaliteit van het on
derwij s als gevolg van onve,rantwoorde 
bezuiniging. 

2. Tweede fase van de herstructurering 
met kracht ter hand nemen.Uitgaande van 
het door de fakulteit ingediende rap
port Herstructurering moe ten op vakgroep 
nivo tussentermen en eindtermen van de 
studie worden uitgewerkt en 09 grand 
daarvan een nadere 5gecificatie van het 
programma. 

3. Verdere uitvoering van de onderwijs
evaluatie-experi~enten ter voorbereiding 
van een systematisc~e evaluatie van 
hoorcolleges en werkcolleges per vak en 
per b 10k tezamen' :net 'de ,studenten die 
daarin ee?articipeerd hebben, zulks om 
lering te trekken uit ervaringen met 
betrekking tot inhouj en methodiek o~ 
:nede langs die weE een zo optimaal mo
gelijke onderwijsplanning en -verzorging 
te verkrijgen. 

11. Verbeterine van de prQ,cedure van 
over leg ov.er het onderwijsprogramma in 
de doctoraalfase voor elk vak in elk 
~lok met de studenten die in dat blok 
het onderwijs in dat vak volgen. 

5. Verdere invoering van het avondonder
wijs oak in de doctoraalfase in 1977/'7S ' 
waar ' mogelijk in de vorm van colleges, 
en het snel 6pstellen van een defini
tieve regeling van het doctoraal avond
onderwijs. Meewerken aan eventuele ex
perimenten voor een open universiteit. 

6. Handhaving en waar moge1ijk bevorde
ring van de mogelijkheden tot experimen
tee 1 onderwijs met o.a. ee,n grotere 
~laats voor de Iteconomie in de praktijk lt

• 

7. 3ij docentenbenoemingen dienen - naa~t 

de vakkennis en onderzoek bekwaamheid -
de onderwiisbekwaamheid en de motivatie 
~t~eds een ' belangrij~e rol te spelen. 

onderzoell 

1. Krachtige stellingname tegen de ver
minderine van de moge1ijkheden tot onder
wijs als gevolg van onverantwoorde be
zuiniging. 

2. Rechtvaardige verdeling van de voor 
onderzoek beschikbare tijd. ~iet een 
automatische koppeiing van deze verde
ling aan ' prestaties uit het verleden, 
wel aan reele verwachtingen, die o.m. 
gebaseerd kunnen zijn op pres~aties uit 
het verleden. ,Voor doctoraalstudenten 
deelname aan onderzoekaktiviteiten in 
studie inbouwen. 

3. '1akgroepen dienen te beslissen over 
de verde1ing van de beschikbare tijd van 
het w.p. over ~et name onderwijs en on
derzoek, met inachtneming van een ,indi
~idueel minimum van 20\ voor onderzoek. 

4. Verbetering van de uitwi~seling van 
informatie over op Bang zijnde onder
zoekprojecten ter stimulering van voort
eanp. en kwaliteit van het onderzoek door 
het bevorderen van colloquia en seminars, 
oak p,e richt, naar buiten de faculteit. 

5. :1eer stimulansen inbouwen voor pro
motie-onderzoek door wetenschappelijke 
med.~erkers . 

6. Gericht streven naar par~icipatie 
door de faculteit en de aan haar ge11-
eerde onderzoekinstituten in regionale, 
nationale en internationale onderzoek-

programma's o.a. door bevordering van 
uitwisseling van wetenschappelijk perso
neel. 

.est .... r 
1. '1e r be tering van het personeelsbeleid 
van de fakulteit{voor zover binnen haar 
bevoegdheid) ,onder meer door uniforme 
regels en nader' uitgewerlte kriteria 
voor de beoordeling van tijdelijke mede
werkers, aanstelling in vaste dienst en 
hevordering tot wetenschappelijk hhofd
medewerker. 

2. Efficienter vergaderen van raad,vak
groepen en kommissies. Hoewel hierin met 
betrekking tot de raad al een duidelij<e 
verbetering is opgetreden,blijft dit 
punt de aandacht vragen, . 

'3. Benoeming van leden van commissiese .d. 
op grand van specifieke bekwaamheden, 
evenwel met vermijding van "hierarchise lt 

kumulatie van functie. 

11. Zodanige regeling van de verkiezingen 
voor de fakulteitsraad dat de raadsleden 
van de geleding i'wetenschappelijk corps .. " 
zoveel mogelijk uit verschillende vak
groepen afkomstig zijn. Polarisering 
door middel van lijsten systeem bij ver
kiezingen achten wij ongewenst. 

5. De regel dat raddsleden zander last 
of ruggespraak handelen dient in ere ge
houden te worden. 

6. Personeelsbenoemingen geheel los van 
politieke overwegimgen. 

7. Betere informatie en codificatie van 
besluiten van b~stuursorg8nen. 

S. 'leer delegatie van besluitvorming 
aan dagelijks bestuur van de fakulteit 
en vaste kommissies. 

lI"ndid"tenlijst 

L.A. Ankum 
F.T.11. Klijn 
A.H.M. Schrama 
f.J. Noorbergen 
J.G. I)dink 
N. Cohen 
H.A.A.:~. Thoben 
A. J. Sutter 
R. fl . Starreve.ld 
A. L. J .:1. Luyten 
A.B. fri"ltink 

t.a.s./p.p. 
Tijdens de bijeenkomst van het 
technische- en administratieve 
personeel van de economische 
faculteit is net volgende 
programma ontstaan: 

1. wij zullen pleiten voor stem
gerechtigde reproductie_TAS
leden in de Beheersraad. 
Deze TAS-leden hebben tot op 
heden geen enkele medezeggen
schap in de Beheersraad. Uit 
hun midden zullen zij dan oak 
vertegenwoordiger(-s) kiezen; 

2. wij zullen sterk gaan aan
dringen op meer ,duidelijkheid 
inzake de "centralisat ie" ~ 

van de bibliotheken; wij denken 
hierbij in de eerste plaats 
aan de positie van de betref
fende TAS-leden; 

3. wij zullen in de raad sterk 
pleiten voor TAS-vertegen
woordiging in de vas te Geschil
lencommissie van de faculteit; 

4. voorts uiten wij de wens ver
tegenwoordigd te zijn in het 
Dagelijks Bestuur van de f ac ul
teit indien zaken betreffende 
de TAS behandeld worden. 

Oak op Universiteitsniveau zal 
er weer hard worden gewerkt aan 
onze belangen alsmede voor de be
langen van andere geledingen. In 
Anneke Stam (vert egenwoordigster 
Econ.Fac. en Lett eren Fac.) hebben 
wij dan oak een zeer goede ver
tegenwoordigster gevonden. TAS
leden als U allen de bovenstaande 
punten kunt onderschrijven stem 
dan op Uw TAS-vertegenwoordigers 
van PROGRESSIEF PERSONEEL!! 

@i@ 
jullie krijgen inspraak en mede-

"m§ 
maar dan wil ik jullie oak niet 
meer HOREN!!! I!! 

Lydia van der Ark-Zijdel, 
TAS-vertegenwoordiger in de 
Faculteitsraad, Kamer 2296, 
tel. (525) 4113 of 900640 
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Het afgelopen jaar heeft in het te
ken gestaan van de ,herstructurering 
van de opleiding in d~ economische 
wetenschappen. Het komende jaar zal 
in het teken staan van de herpro
grammering. Het afgelopen jaar zijn 
de cursusduur (5 jaar), de opbouw 
van de studie (het principe van de 
brede basi'sopleiding) en een aantal 
a ndere randvoorwaarden (zoals de 
vervanging van trimeste,rblokken , 
door semesterblokken in het kandi
daats!) vastgesteld. Het komende 
jaar zal begonnen ' moeten worden met 
de na~ere, studieinhoudelijke in
vulling van opleiding. De ervaring 
met de discussie over de plaatsvan 
het vakgebied der internationale 
verschijnselen (IEB) heeft geleerd 
dat de herprogrammering (studiein
houdelijke invulling) een harde en 
vooral langdurige strijd zal ople
veren, met name tussen de studen
tenvertegenwoordigers van de Aktie
groep Ekonomen (AGE) en de staf. 
Maar de AGE is gewaarschuwd en een 
gewaarschuwde AGE telt voor een 
zeer groot aantal studenten. Want 
in het afgelopen jaar bleek de AGE 
wederom de enige groepering op de 
faculteit die in staat is een brug 
te slaan tussen de wil van de stu
dent en en de besluitvormingspro
cessen t.a.v. de studie, in de fa
c ulteitsraad (FR) . ' Daaruit blijkt 
ook ' dat de AGE meer is dan alleen 

'maar 'n kiesvereniging die ten tij
de van de verkiezingen de kop op
steekt ,met allerlei beweringen over 
alles wat ze tot stand zou willen 
brengen en alreeds tot stand zou 
hebben gebracht. De AGE is het , hee 
jaar aktief. Het is niet voorniets 
dat ze gedurende het hele jaar, we
kelijks vergadert over allerlei ont
wikkelingen binnen en rond de stu
die: van ervaringen van studenten 
in een bepaald college met een be
paalde docent of een bepaald boek 

, of zelfs de gehele , inhoud van ~et 
yak, tot en met ontwikkelingen op 
universi~air of zelfs ministerieel 
nivo. In deze vergadering wordt het 
beleid van de AGE in sterke mate 
meebepaal'd. De Yinger wordt aldus 
voortdurend aan de pols van de stu
die gehouden: daar wordt voortdu
rend gekeken waar de knelpunten 
liggen, waar de belangen van de 
studenten geschaad (dreige'n te) 
worden. Alhoewel deze vergadering 
aldus de kern van de AGE-structuur 
vormen is het beleid uiteraardniet 
zuiver 'ad hoc'. ,Daarvoor heeft de 
AGE al te lang ervaring met de 
strijd voor een goede opleiding in 
de economische wetenschappen. Maar 
de AGE heeft wel, naast een aantal 
meer prirx,-ipiele ideeen over de 
economie , oog voor konkrete knel
punten, problemen die om oplossin
gen op korte termijn vragen, in het 
belang van de studenten. Voor het 
signaleren van zulke problemen en 
voor het in gang zetten van akties 
teneinde ze tot oplossing te bren
gen, daarvoor is de structuur van 
AGE, met de wekelijkse vergaderin
gen een garantie . 

Het werk dat de AGE gedurende het 
hele jaar verzet houdt overigens 
niet op bij de wekelijkse ,vergade
ringen. De AGE is niet aIleen meer 
dan een kiesvereniging maar oak 
veel meer dan een verg~dervereni
ging. Zo werden in het afgelopen 
jaar ook weer allerlei akties van 
kortere duur gevoerd, o.a. voor 
zulke zaken als studiefinanciering, 
studentenstops en personeelstops 
alsook voor steun aan onderdrukte 
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AKTIEGROEP 
EKONOMEN 

volken ,en bevolkingsgroepen in an
dere landen. ~aar het meeste, veel
a l onzichtbare 'werk (achter de 
schermen) gebeurt in allerlei CO M
missies van de faculteit. Zo is er 
de Onderwijscommissie waarin de AGE 
met drie student en deelneemt en 
waar alle zaken betr~ffende het on
derwijs aan de faculteit geregeld 
worden. Er is de Dnderzoekscie. 
waarin voor de ' AGE ook twee studen
ten zitting hebben en waar alle on
derzoekszaken worden geregeld. Ook 
in de Herstructureringscie. zaten 
drie AGE-ers . Verder zijn er nog al
lerlei kleinere commissies, zoals 
benoemingscies, een geschillencie., 
een cie. gastcolleges etc. En ten
slotte zullen dankzij de AGE binrien
kort ook studentenvertegenwoordi
gers in de Commissie voor de Avond
opleiding zitting hebben. Naast de 
commissies zijn er voorts nog een 
aantal raden zoals de propedeuse
raad en de kandidaatsraad, waarin 
o~k diverse AGE-ers aktief zijn. En 

_dan is er uiteraard nog de facul
teltsraad - met als equivalent op 
universitair nivQ de universiteits
raad. De faculteitsraad is het be
stuurlijke hart van de faculteit. 
Daar worden alle beslissingen Over 
de inrichting van onderwijs en on
derzoek aan de faculteit (en nog 
tientallen andere zaken) genomen, 
uit te voeren door het faculteits
bestuur (FB), (;'aar'voor ' de AGE ook 
elk jaarweer het student lid van 
het drietal faculteitsbestuurders 
levert). Het zal duidelijk z\in dat 

het belang van de verkiezingen zich_ 
in de eerste pleats richt op de be
zetting der zetels in de faculteits
raad. Maar daar speelt een element 
van uiterlijke schijn doorhe en. Het 
is nl. gebruikelijk dat de grootte 
der studentenvertegenwoordigingen 
in de faculteitsraad tevens geldt 
als maatstaf in de benoeming van 
studenten in allerlei commissies. 
Daarom vindt de verkiezingsuitslag 
niet alleen z'n beslag in de facul
teitsraad maar in het gehele rader
werk van de bestuursstructuur der 
faculteit. Weliswaar is de AGE de 

, eri"ige groepering die daadwerkelijk 
in staat is om aktieve studenten te 
leveren voor een plaats in dat ra
derwJrk. Maar het is uiteraard van 
het grootste gewicht dat de studen
tenverteg'enwoordigers een grote 
steun onder de studenten genieten. 
En daarvoor wordt de verkiezings~ 
uitslag weer als maatstaf gehan
teerd. Wat ,het werk in de facul
tel. tsraad zelf betreft: voor de AGE 
dient dat ertoe om progressieve 

' ontwikkelingen in de zin van demo
cratisering en studieverbetering, 
die op lager, nivo door studenten 
(en evt. ook docenten) zijn geenta
meerd, te steunen en uit te bouwen. 
En het is dan ook vaor dat doel dat 
de AGE zi t ting neemt in de facul": 
teitsraad. De AGE 'vindt dat studen
ten, via hun vertegenwoordigers, 
een belangrijke medebeslissingskracht 
(tot op het hoogste niv,o) toekom't 
als het gaat om hun op leiding in de 
economische wetenschappen. 

'. 



Hierna voIgt een ietwat schematisch 
overzicht van een aantal aktieter
reinen van de AGE, met een schets 
van de bijbehorende problematfek: 

herstrueturering 
- zonder de AGE hadden we naar aI
le waarschijnlijkheid een cursusduur 
van 4 i.p.v. 5 jaar gekregen 
- de AGE is iri belangrijke mate Ver
antwoordelijk voor , het principe van 
de brede basisopleiding aan onze 
faculteit (de FEW) 
- de AGE heeft al jaren gepleit 
voer de inveering van semesterblok
ken in het kandidaats, zeals die 
nu eindelijk door de faculteit als 
geheel zijn ingevoerd ter 'vervan
ging van de trimesterblokken 
- zonder de AGE was de leer der in-
ternationale verschijnselen zonder 
meer uit de studie verdwenen. 

is afgeBtemd op de doelstellingen 
van de opleiding 
- de AGE pleit voor een dusdanige 
onderwijsplanning en (daaropstee
lende) herprogrammering, dat het 
moge,lijk moet worden om directer 
dan uitsluitend door schade en 
'schande een vakkenpakket te kiezen ' 
- de AGE bepleit al Binds jaar en 
da·g een ruimere plaats veer he't on
derZ<l"ek in de opleiding; het komen
de jaar zal zij des te meer druk in 
deze richting uitoefenen omdat 
juist onlangs twee AGE-vertegen
woordigers uit de onderzoekcie. een 
nota over studentenonderzoek hebben 

, geproduceerd, waarin ( niet aIleen 
v~~r de doctoraalfase ) voorstellen 
worde~.~edaan die - met goede wil 
van docenten - a1 volgend jaar 
stud,enten meer gelegenhei"<l geven 
om te leren van eigen onderzoek en 
meer kennis te laten maken met het 

herpregrammerin, zgn : "wetenschappelij: on~erzoek". 

- zonder de AGE wordt er helemaal avendeple.d.ng 
nooit geherprogrammeerd maar gaat - de AGE heeft onlangs gedaan ge-
elke docent op de oude voet verder kregen dat studentenvertegenwoor-
- zonder de AGE komt er nooit een digers in de Commissie Avondoplei-
onderwijsplanning op de FEW, dwz. ding (CA) zitting krijgen 
een uit~ewerkte visie op het totaai - ervaringen, problemen der avond-
van de apleiding : uitgewerkt naar studenten moeten niet onder tafel 
studiefasen en afzonderlijke vakken, geveegd 'worden maar aan de orde ge-
met verduidelijking van de samenhang steld in de CA en vervolgens, evt. 
der vakken en fasen in de faculteitsraad 
- zonder de AGE zullen de wensenen 
kritieken van de studenten t.a.v. 
de huidige inrichting van de oplei
ding nooit worden omgezet in funda
mentelen verbeteringen van de stu
die, ook niet tijdens de herprogram-
mering. 

propedeuse 
- de AGE heeft jarenlang gestreden 
v~~r de' verlenging van de geldig
heidsduur der tentamens, tegen ~en 
selectieve en vo6r represent~tieve 
propedeuse; tegenwoordig mag je 
twee jaar over een propedeuse doen! 
-'fie AGE heeft jarenlang gestreden ' 
voor een Algemene Inleiding in de 
Economie tijdens de propedeuse; de 
docenten maken er (de goede uit~ 
zonderingen niet te na gesproken) 
een grote puinhoop vah;, de AGE zal 
werken aan een betere invulling van 
de Algemene Inleiding, ook in het 
kader van de herprogrammering I 
- dankzij de AGE en ondanks de Werk
groep is de bijschelingscursus voor 
Wiskunde ~I deficienten niet afge~ 
schaft. 

- nadat de AGE er jarenlang voor 
heeft gepleit heeft de faculteit 
eindelijk in zijn ' geheel moeten toe
geven aan vervanging van trimester
blokken door semesterblokken 
- de institutionalisering van pa
pervervangende werkgreepen ~n der
gelijke "experimentele" onderwijsvor
men is tot stand gekomen op initia
tief van de AGE. Er moeten ecl;1t,er 
volgena de AGE meer mogelijkheden 
voar pro,iec,tonderwijsgroepen e. d. 
worden geachapen , (o.a. mbv.de her
programmering) 

deeter"al 
- zonder de AGE blijft het doctoraal 
een onoverzichtelijke puinbak, met 
'een volslagen gebrek aan samenhang 
tussen de diverse (hoofd-) vakken 
- als zo'danig vperend voor de or
delooshei ,d van de opleiding in de 
etonomische wetenschappen; cq. het 
ontbreken Van een onderwijsplan dat 

- de problemen der avondstudenten 
zijn' in vele opzichten fundamenteel 
verschillend van die der dagstuden
ten en verdienen daarom bijzondere 
aandacht van de vertegenwoordigers 
in de CA en de FR. 
- de gemeenschappelijke problemen 
van dag- en avondstudenten beplei
ten de invoering van een evaluaie
systeem voor avondstudente,n zoals 
dat voor de dagstudenten al op 
stapel staat. 

va .... eepen 
- de AGE is al enkele jaren bezig 
met het streve,n naar studentenver
tegenwoordigers in de vakgroepen; 
al het voorgaande g'etuigt van di,e 
noodzaak omdat in de vakgroepen de 
onderwijs- en onderzoeksprogramma's 
inhoudelijk worden bepaald 
- noch de onderwijs- en onderzoeks
cie., noch de Faculteitsraad zijn 
in staat fundamenteel in de grijpen 
in de siudieinhoud zoals die door 
de vakgroepen wordt voorgesteld 
~ medebeslissingsrecht van studen
ten t.a.,v. de inrichting van on-

, derwijs en onderzoek in de facul- . 
teit dwingt tot de instelling van 
studentenvertegenwoordiging in ~e 
vakgroepen. 

universiteitsraad 
- wat voor de Faculteitsraad geldt, 
geldt mutatis mutandis voor , de Uni
versi tei tsraad; het op centraal ni
vo steunen van progressieve ont
wikkelingen tav. ~mocratisering 
en studieverbeteringen 
- "gelukkige" voor de AGE in , de 
Universiteitsraad is dat ze daar 
kan steunen op de ASVA waarmee i~ 
afgelopen jar en steeds een progres
sieve samenwerking kon worden gere
aliseerd 
- de coalitie van ASVA, AGE en ook 
de JFAS (Jurid. Fac.) enerzijds en 
de fractie van Progressief Perso- , 
neel anderzijds heeft in ' het afge
lopen jaar zeer veel vruchten afge
worpen, waardoor ,naar he't oordeel 
van de AGE perspectieven zijn ge
opend voor een werkelijk progres
sief universitair beleid; 

de sta' 
- De AGE heeft zich altijd op het 

standpunt gesteld dat aIle samenwer
kingsmogelijkheden met de staf uitge-
buit moeten worden om op een zinvolle 
manier inhoud te kunnen geven aan de 
democratisering op facultair nivo, zo-
als dat op universitair nivo gebeurt 
in de samenwerking van ASVA, AGE en 
JFAS (studenten van de juridische fa
culteit) met d~ fractie van het Pro
Rressief Personeel (PP). 
- De afga lopen tijd hebben de conservs
tieve stafleden verschillende keren 
blijk gegeven van e~n ernstige veronacht
zaming van de studentenbelangen. 
Bijvoorbee1d toen zij, overigens met de 
Werkgroep Ekonomen aan haar zijde, de 
Wiskunde I-cursus wilde a fschaffen. 
Tientailan ee'rstejaars zouden daarvan 
de dupe worden. En oOk de herstructu
rering leidde tot moeilijkheden door 
de tegenstellingen in de staf (zie elde 
elders). In het a lgemeen vs lt een ten
dens waar te nemen, dat bij sommige 
stafleden de gevolgen voor de formatie 
van hun vakgroep bepalen hoe het stem
gedrag is in zaken van studieverbete
ringen. De consequenties vo; r de 
studenten komen daarbij op de tweede 
plaats. ' 

~ In weerwil van deze teleurstellingen 
is er sen toenemend aantal meest 
individuele aankhopingspunten bij de 

,staf om een progressieve wending in 
het onderwijsbeleid van de faculteit 
te realieeren. Voorlopig kunnen 
verbeteringen van de etudie slechts 
~fgedwongen worden onder druk van de 
door de AGE gemobiliseerde s tudenten
mening. Op lange termijn moet gestreefd 
worden naar coalities met stafleden 
voor een inte,grale progressieve 
t~culteitspolitiek. 
De AGE z~l net als afgelopen jaren 
desnoods tegen de klippen op strever., 
naar goed onderwijs. Evenals toen zal 
dit door de grote studentensteun de 
nodige succsssen opleve~en Stem dus 
maar gerust AGE; ~cht progressief 
constructief. 

- stem AGE in het district Economie 
Actuariaat & Econometrie, v66r 

- een representatieve propedeuse 
- maatregelen tegen studievertra-

ging r 

- studieevaluatie als basis voor 
studieverbetering 

- stem ASVA op de vrije lijst, vo6r 
- een anti-stepsbeleid 
- huursubsidie studentenflats 
- betaalbare en eetbare mensa-

maaltijden 
- steun op centraal nivo aan demo

cratisch tot stand gekomen stu
dieprogramma's van de f~cultei
ten 

de AKTIEGROEP EKONOMEN: 

- js kunt er geen lid van worden 
maar je kunt er weI aan meewerken, 
daarvoor kan j~ in eerste instantie 
terecht op 4e wekelijkse vergaderin
gen (dinsdagavond 20.00 uur in kr. 
2163) met je ideeen/ wensen/kritie
ken/plannen/etc./ of ' om eens ts ko
men kijken hoe het er toe gaat 
- bij de SEF of via de SEF is er el
ke dag weI een AG~er te bereiken 
die' je ergens verder mee kan helpen 
- Dennie Pit zit vrijwel elke dag in 
kr. 2162 of 2163 en die is dan al
~ te spreken over werkelijk alles 
wat je maar wilt 
- je kunt er in elk gaval aan mee
helpen door te stemmen: STEM OP DE 
AKTIEGROEP EKONOMEN 
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WERKGROEP-ECONOMEN 

Kees ten Broek Jan Krijnen Hubert Sturm WilleII' Corne Joost Haaker 

De Werkgroep Economen heeft zich de 
laatste jaren niet gekenmerkt als een 
groepering die constant aan de weg 
timmert. Oat is oak niet zo vreemd. ' 
Wij be schouwen faculteitspolitiek riiet 
als een "dagtaak. II DE leden van onze 
groepering in de talrijke raden en 
commissies verzetten veel werk. De 
Werkgroep Economen meent echter dat 
geen enkele student van welke groepe
ring dan ook kan en mag verwachten dat 
men een jaar zijn studie opoffert om 
zich eens actief met allerlei facul~ 
teitszaken te .gaan bemaeien. Dat ver~ 
klaart tevens onze opstelling. Vele 
voorstellen in de Raad zijn door ons 
ingediend en aangenomen. Vele beslui
ten werden dankzij onze steun mogelijk. 
Verwijten van de ASVA c.q. Aktiegroep 
EcoDomen it:\ de zin van "ze doen tach 
niets", I'ze stemmen niet goed ll etc. 
zijn natuurlijk erg gemakkelijk. Wij 
hebben er geen behoefte aan om elk ver
wijt jegens ons(en die zijn er weI eens 
geweest, zie m.n. de rubriek in Rostra 
Rond/Uit de Raad, geschreven door en 
voor de AsVA c.q. Akt~egroep Economen) 
elke keer maar weer te ontzenuwen. In 
de no~ulen van de raadsvergaderingen 
staan duidelijk de overwegingen die 
onzerzijds zijn aangevoerd om bepaalde 
besiuiten al . dan niet te nemen. Daarom 
hebben wij ook fundamentele kritiek op 
een dergelijke wijze van propaganda 
voeren. De Werkgroep Economen heeft 
gedurende elke raadsvergadering een 
actief aandeel gehad in de besluitvor
mingo Op sommige punten heeft de Werk
groep Economen goed samengewerkt met 

de Aktiegroep; de ui t dez·e .samenwerk
ing voortgevloeide besluiten van .de 
Raad zi j n dan ook aan beide groepering 
en te danken en het hieraan verbonden 
succes komt beide partijen toe. 
Op andere punten waren wij het funda
menteel oneens . 
Dit impliceert dat nu eens de een, dan 
de ander het meest overtuigend overkwam 
Een volstrekt'logische zaak. Echter: 
het stelselmatig successen naar je 
eigen groepering toe trekken en geen 
goed woord over hebben voor j e tegen
stander(dankzij wie· er toch een aantal 
belangrijke zaken door de Raad zijn 
geaccepteerd) is een taktiek en stijl 
die ons niet ligt en waar wij dan ook 
niet aan mee doen. Bet is jammer dat 
de Aktiegroep zich van deze praktijken 
meent te moeten bedienen. 
Het komende jaar staan ons weer een 
aantal belangrijke onderw .. rpen te wach
tan. Invoering van de herstructure~ 
ring, uitbreiding van de bedrijfskunde 
s tudie met een aantal varianten, een 
magelijke internationale stage-regeling 
voor de accountants , samenwerking met . 
de V.U, en het NIVRA , ' om maar eens 
een aantal ounten ~e DOemen .. 

De Werkgroep Economen sluit in het ko~ 
mende jaar niemand op voorhand uit bij 
eventuele samenwerking_ De sc~e1dinq 
die ojerigens maar al te graag getrok-
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kim wordt door de Aktiegroep in een 
"linkse en rechtse staf", waarbij de 
we;r:kgroep Economen dan en passant·· de 
"belangen van de rechtse staf zou die~ 
nen" is volkomen misplaatst. Het is 
ontzettend makkelijk om etiketjes te 
plakken, 
Over een aant,Al zaken zullen wij het 
komende jaar ~et best eens worden met 
de Aktiegroep. Gelukkig maar ! 
Bet is voor de studenten van het grootste 
belang dat over een aantal essenti~le 
zaken( verhoging van de beurzen, huur
subsidies, betere studiebegeleiding) 
zo vee 1 mogelijk eensgezind wordt op
getreden. De Werkgroep Economen 
werkt daaraan mee. OVer andere on
derwerpen zullen we het niet eens 
worden. En op dat moment· zullen we 
dan weI weer in de ogen van de Aktie~ 
9;r:oep "rech.tlif" zJ:~n en de Belangen van 
.lids reeht5e staf d!enen". Bet zij zo, 
Wij menen dat de studenten door dit 
soort goedkope verdachtmakerij echt 
weI heenprikken. Op de eerste plaats 
staat ons programma. Dat willen we 
verwezenlijkt zien, Met de s teun van 
bijvoorbeeld een Aktlegroep. Maar ook 
met de steun van de staf CE.F.B. en 
P .v.d.E.) en de T ••• S •• De f a culteits
raad i s geen parlement., maar een 
overlegorgaan waarbij aIle bij het 
beheer van de faculteit betrokken 

.leden vah de facultaire geme e nschap 
in samenwerking met elkaar moe~n 
trachten de .zaken aan onze faculteit 
zo goe d mogelijk te laten v e r lopen . 
En samenwerking zetten wij hoog in het 
vaandel. Daarnaast probeert de 
Werkgroep Economen op een pragmatische 
en c onstruc tieve wijze haar inbreng 
te hebben. De Werkgroep is een rede
lijke groepering die niet met behulp 
van dogma 's en slogans bepaalde onder
werpen koste wat kost wil diirdrukken, 
maar door overleg tot een bepaalde 
besluitvorming tracht t e komen. Met 
een dergelijke opste lling haal je 
niet vAak de publiciteit, omdst hij 
niet spectaculair is. En elector aal 
slaat da t al evenmin san . 
l'Iaar ~." n ,,!?stelling is er daarom 'naar 
pnze lI'ening niet ll)inder juist om. 
Wij hopen dat de studenten zich kunnen 
vinden in onze uitgangspunten, de s tijl 
van werken en het programma. En dat 
wij bij deze verkiezingen voldoende 
gesteund worden om het komende jaar 
kracht bij te zetten aan de realisering 
van ons programma . want een zekere 
mate van pluriformitei t binnen onze 
faculteit is noodzakelijk. Het is 
niet te hopen dat de ASVA c.q. Aktie
groep Eoonomen het alleenvertonings
recht aan onze faculteit zou verwer
yen en daardoor de dienst voor aIle . 
studenten zou gaan uitmaken. De leden 
van de Werkgroep Economen in de raden 
en commdssies doen daar wat tegen. 
De kiezers zullen de rest moeten 
doen. 

Ma rcel Fleur 

het programma 
Als uitgangspunt bij onze 
herprogrammeringsvoors.tellen 
geldt het herstrukturerings
rapport. Enige oude proble.en 
m.b.t. de studieopzet blijven 
onverminderd de aandacht opeisen. 
De opleiding geeft ' een te 
fragmentarisch beeld van de 
ekonomie. Te gescheiden vak
gebieden werken verdu~sterend 
t.a.v. de concrete maatschappe
lijke problemen en is een aanzet 
tot passiviteit bij het verwerven 
van kennis. De betrokkenheid bij 
de stof wordt ook betnvloed· door 
het didaktisch vermogen. De 
werkgroep meent dat meer aandacht 
geschonken dient te worden aan 
de didaktisohe kwallteiten van 
de staf. 

IIBgeleiliing 
De gehele studie dien·t in samen
werkingsverband te geschieden. 
Student en moeten actief partici
peren m.b.t. de studiewerkzaam
heden(werkgroepen) alsmede m.b.t. 
de samenstelling van het studie
programma (studenten in de vak
groepen).In de doctoraalfase 
kunnen student en hun studie 
.t~ktureren rond een afstudeer
project liefst onder supervisie 
van verschillende vakgroepen. 
De struktuur van de opleiding 
moet aansluiten bij de motivatie 
van de student, teneinde het 
arvallen van student en te voor
komen en het rendement van de 
studie te vergroten. Dit houdt 
o.a. in dat zij die meer 
beroepsgericht bezig willen zijn 
ook daartoe in staat gesteld 
.oeten worden. 

IIasisopleiding 
Een brede algemene inleiding 
sluit meer aan bij de be lang
stelling van de aankomende 
student, maar dat mO'et niet 
inhouden dat concreet analyse
materiaal"teohnieken" overboord 
gezet worden. In bet andere geval 
stuit men op problemen tijdens 
de rest van de studie. De 
theorie8n dienen niet alleen in 
eenhlstorisoh · perspeotief 
geplaatst teworden, maar 
vooral de bruikbasrheid dient 
duidelijk gemaakt.te worden. 
In de eerste studiefase moet de 
student gestimuleerd worden 
over zijn .studiekeuz e na te 
denken vooral ook omdat· in het 
geherstruktureerde programma al 
vroeg de mogelijkheid wordt 
gesohapen zich te speoialiseren. 



w. E • 
lIandidaats 
Deze Case dient ter verdieping 
en verbreding van de kennis. 
1>e nieuwe 'ru:fmere opzet van 
deze Case leent zich bij uitstek 
tot een meer integrale 
benaderingswijze. De opsplitsing 
van de algemeen economische 
vakken en de bedrijCsekonomische 
vakken naar enkele vakgroepen 
dient ongedaan gemaakt te 
worden. 
Wij menen dat bepaalde Cundamen
tele kennis, zoals by. de 
welvaartstheoretische begrippen, 
niet gemist kan worden. Een 
integrale aanpak voorkomt ook 
dat in herhalingen wordt 
vervallen en kan een bet ere 
roulering van onderwijstaken 
met zich meebrengen. 

doetoraal 
De doc toraalstudi'e geeCt de 
student de gelegenbeid zich 
verder te specialiseren door 
zes vakken te kiezen uit een 
lijst van ca. 37 vakken. De 
keuze van de vakken is vaak 
willekeurig en afhankelijk van 
de interesse welke de betreCCen
~e vakgroep weet op te wekken 
door publikaties etc. Bij een 
bewust.e keuze zal bel~gstelling 
aanwezig zijn voor een deelgebied 
en de daar:.ij behorende 
literatuur. De deelnemende 
studenten dienen dan ook een 
stem te hebben bij de vast -
stelling van de literatuur. Ook 
bij studentenvertegenwoordiging 
blijCt het.probleem van een te 
groot dirigisme bestaan. 
Om het wetenschappelijk karakter 
-nan de studie te, handllaven lDOet 
in de doktoraalCase de studie 
zo min mogelijk rend een vast
gesteld programma gestruktureerd 
worden. De kwaliteit van bet 
wetenschappelijk personeel 
behoort garant te staan voor bet 
nivo van de ' studie. 

De Hond 
bijt van 
zi~h af 

~udiepunten 
s~steem 

Het is wenselijk over te stappen 
op een studiepuntensysteem. nit 
schept de mogelijkheid een groot 
scala van aktlviteiten die iL 
het ka'der van de studie onder-
~nomen worden te belonen. Het 
prpjectonde1~ijs in de verschil 
lende fasen van de studie kan 
dan eerder ge~ffeotueerd worden. 
Ook andere zaken waar studenten
activiteit gewenst is kunnen 
beloond w~rden. (Rostra, oomm. 
werk etc.}. De beleiding van 
jongerejaars door ouderejaars 
word,t zodoende gestimuleerd, 
waa~door verliohting van de 
onderwijslast van de docenten op . 
optreedt en meer ruimte voor 
onderzoek wordt gecrelerd. 

llel,anestellenden in het werk 
voor de Fakulteit kunnen zich 
opgeven bij J. Krijnen 
James Wattstr. , 75 ~. 77Z A'dam 

•• I.IIS 
HorengrlCht 358 

AmstordoIm 

Tel. 020 '7 244270 

OBAS: WAARDEVOL EN ONDERSCHAT 

Het wordt zo zoetjes aan tijd dat de hakens in de studentenpolitiek verzet worden. 

In een door de ASVA en Progressief Personeel sterk gedomineerde ,Universiteitsraad 
is er van een democratisch bestuur van de Universiteit geen sprake ' meer. 
',londige vertegenwoordigers van ' ASVA en PP - met een ledental van ± 2500 en slechts 
28% van de stemmen- hepalen de koers v~~r ± 21300 studenten. 

Vele puhl{caties wijzen erop dat er in de Raad een sfeer van agressief wantrouwen 
hangt;dat discussies oeverloos voortkabhelen en benoemingen tot aan het Cubaanse 
Voorbeeld.Iedere bereidheid tot luisteren en het opstellen van een compromis is zoek. 
Het college van ' bestuur likt een ijsje met een sigarensmaakje en zit rillend achter 
de microfoon te wachten op wat de raadsmeerderheid achter gesloten deuren heeft 
ui tgedacht. 

De OBAS-eenmansfractie- weI 20% van de uitgebrachte stemmen maar niet 20% van de 
zetels - wordt geen geloofwaardigheid gegund. 

De OBAS vindt dat het haog tijd wordt dat deze dingen veranderen. 

I - Het kiesst-elsel moet zo worden dat 20% van de stemmen ook 20% van de zetels 
betekend. 
2 - Landspolitiek als het even kan buiten de discussie houden en zo bijdragen tot 
het ondogmatisch en "to the point" doorwerken van kwesties die om een uitspraak 
vragen. 

De OBAS neemt de realiteit als uitgangspunt. Biedt geen speeltuin voor waaghalzen 
maar stelt zich gematigd op. 
Heeft weI haar wensen maar ziet - ter verwezenlijking hiervan - meer heil in een 
zakelijke behandeling die ruimte laat v~~r andere opvattingen, dan in het stellen 
van ultimata en buitenparlementaire actie. 
De,OBAS maakt zich sterk voor het lenigen van de kamernood en boekt hierroee goede 
resultaten. Ze heeft haar pl~nnen voor een nieuw studiefinancieringsstelsel in 
een nota neergelegd. 

Kortom: De OBAS mikt op die studenten die het geschreeuw beu zijn en resultaten 
willen zien. 

Het gaat om de student; om zijn kamer ', zijn portemonnee, zijn studie en 
zijn voorui tzichten. Ter verbetering hiervan hanteert hij ,welwillend,heid, 
'tolerantie i.p.v. met oogkleppen op schreeuwen en uithuilen achter· span
doeken. 

Ben jij een van die 64% nietstemmers, doe ,dan twee dingen: 

1- Stem in, ieder geval 
2- Stem OBAS Thomas van Ginneken. 
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door Adriaan Dorresteijn 

In het februari-nummer van Rostra be
sprak Hein Vrolijk "The Socialist 
Challenge" van Stuart Holland. Daar
bij ging hij in op de bruikbaarheid 
van staatsondernemingen voor ekonomi
sche politiek, o.a. ·zou hierin een al
ternatief voor de huidige struktuur
politiek gez;en kunnen ~orden. Een an
der aspekt van staatsondernemingen of ( 
overheidsondernemingen komt naar voren 
in vragen als: hoeveel invloed van 
welke overheidsorganen is nodig in een 
overheidsonderneming om het met die 
onderneming beoogde doel te bereiken, 
of zelfs om van een overheidsonderne
ming te kunnen spreken; kan de mede
zeggenschap van werknemers een reele 
inhoud krijgen ondanks een sterke over
heidsinvloed op het beleid ? 
Kwesties als deze betreffen het inter
ne funktioneren van overheidsonderne
mingen in samenhang met de organisatie 
van en de kontrole op het gehele over
heidsapparaat. (Overheidsonderneming 
is een ruimer begrip dan staatsonder
neming; het ziet ook op ondernemingen 
van de lagere overheid - provincie en 
gemeente - ik zal daarom overheidson
dernemingen gebruiken) . . 

' Het is een nog weinig betreden terrein 
waaT meerdere disciplines bijdragen 
kunnen leveren om een visie te ontwik
kelen. Tot nu toe is nl. van een dui
delijk beleid op deze punten geen 
sprake geweest. ' 

In dit artikel besteed ik met name 
aandacht aan de zeggenschap van de 
overheid in ondernemingen met verschil
lende rechtsvormen. ' 

'.vloell op het NI •• II 
In februari van dit jaar kwam in de 
Tweede Kamer een onderdeel van het be
leid van de PTT ter sprake, nl. het 
verhuren van meeluistertoestellen. 
Staatssecretaris Van Hulten gaf gede
tailleerde antwoorden en deed toezeg
gingen t.a.v. enkele beleidswijzigin
gen. Over de nieuwbouw van een verkoop
kantoor door DSM was minister Lubbers 
daarentegen wat minder uitvoerig. Hij 
merkte op dat bij de keuze van een 
plaats van vestiging vele faktoren een 
rol speelden. En aangezien " ••• af'lle
ging tot de .directe verantwoordelijk
heid van de leiding van het bedrijf be
hoort, ligt, het niet op de weg van on
dergetekende als aandeelhouder Van DSM 
om door het geven van concrete aanwij
zingen in de verantwoordelijkheid van 
de bedrijfsleiding te treden". ,De ka
merleden hadden de minister ge~aagd 
om nieuwbouw in het herstrukturerings
gebied in Zuid-Limburg! 1) 
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DE eVERHE,IDS-
ONDERNEMING 

de omvang van de verantwoorde
lijkheid van een minister t.o.v. het 
parlement nauw samenhangt met zijn be
voegdheden kan men het bovenstaande 
zien als een gevolg van het feit dat 
de zeggenschap van de overheid varieert 
met de recht~vorm van de onderneming. 
De PTT is nl. een staatsbedrijf, DSM 
een NY. ' Maar ook binnen kategorieen 
ondernemingen met dezelfde rechtsvorm 
zoals overheids-NY's - waartoe ik de 
NY's reken met een direkte overheids
deelneming van 51% of meer - kan de 
zeggenschap aanzienlijk varieren, zo
als hieronder nog zal blijken. 
De PTT en overheids NV's als DSM en 
NS worden tot de overheidsondernemin
gen gerekend door b. v. het C.entre Eu- , 
ropeen de l'Ezitreprise Publiques 
(CEEP) te Brussel. Deze instelling 
verzamelt kwantitatieve en kwalitatie
ve gegevens betreffende overheidson
dernemingen (ook vel publieke onderne
mingen genoemd) in de EEG-lidstaten.2) 
Het is echter niet zonder meer duide
lijk wat onder overheidsondernemingen 
verstaan moet worden. Na de 1ge eeuv
se peri ode van betrekkelijke onthou
ding van bemoeieni s met het maatschap
pelijk leven, is de overheid op aller
lei terreinen gaan optreden. De vraag 
wat een zinvol kriterium is om daarin 
"ondernemen1t .te onderscheiden van an
dere overheidsaktiviteiten laat ik 
hierin rusten.3) Ik ga ervan uit dat 
de overheid nu een aantal naar een 
ekonomisch kriterium gelijksoortige 
taken uitvoert die met "ondernemen" 
aangeduid kunnen worden. 

........... vis'e, 00. 

i. de stru.t .... rnot. 
In Nederland is de overheid om uiteen
lopende reden tot ondernemen overge
gaan. Bijvoorbeeld voorkomen van mis
bruik van monopolieposities (openbare 
nutsbedrijven), gebrek aan partikulier 
initiatief van Nederlandse zijde 
(staatsmijnen) en financiering van het 
bedrijfsleven (Herstelbank, later de 
,Nationale Investeringsbank). Men nam 
zijn''toevlucht'' tot dit middel als de 
meer traditionele middelen zoals ver
gunningenstelsel of fiskale facilitei
ten tekortschoten . Een visie waarin 
alle aspekten van het overheidsonder
nemen duideli jk gestalte krijgen heeft 
daarbij ontbroken. Hierin onderscheidt 
·Nederland zich niet van landeh als 
Frankrijk, Duitsland, Italie, Engeland 
en Belgie. Alleen bij de nationalisa
ties in Frankrijk en Enge~and kort na 

de tVeede wereldoorlog was sprake van 
een meer bewuste en integrale aanpak. 
5). Door de struktuurnota wordt dit 
gebrek aan visie niet opgeheven. In 
hoofdstuk 1.7.1. wordt aandacht be
steed aan het overheidsondernemen. 
Volstaan wordt met het opsommen van 
een aantal motieven waarom de over
heid produktietaken uitvoert of.zal 
gaan uitvoeren . Bovendien wordt opge
merkt dat ook de overheidsonderneming 
binnen "het marktmechanisme" moet 
funktioneren. Uit deze l~atste opmer
king blijken impliciete vooronder
stellingen m.b.t. de doelstellingen 
(rentabili tei t bV.) enmogelijkheden 
van een overheidsonderneming. Oak een 
andere opening wordt niet benut. Vol
gens de nota is ondernemen het zich 
direkt met de voortbrenging van goede~ 
ren en diensten bezighouden. Wat "di
rekt" in dit verband betekent, vordt 
in het midden gelaten. Toch is voor 

' een zinvolle diskussie over de Neder
landse e!{Qnomische orde nodig , dat ~e
gelicht wordt niet alleen waarom mahr 
ook hoe overheidsproduktie plaatsvindt 
en zou moeten vinden. Er zouden by. 
verschillende types van overheidson
dernemingen kunnen worden onderschei
den en ontwikkeld en hun plaats in de 
ekonomische orde zou ter diskussie ge
st.eld kunnep. worden. 

, .. rillfsehe Vo........,. •• 
De hierboven gegeven definitie van de 
overheidsonderneming kent zovel bete
kenis toe aan formele juridische in
vloed als aan langs andere vegen ga
realiseerde feitelijke invloed. Een 
mogelijkheid vOOr het uitoefenen van 
die feitelijke invloed is gelegen in 
de aanwezige dubbelfunkties tussen be
drijven en overheid. o.a. via kommis
sariaten. Aard en omvang van die in
vloed is echter moeilijk te meten.6). 
De rechtsvormen van de ondernemingen 
waar de overheid langs juridische veg 
invloed uitoerent of kan uitoefenen 
vertonen een wisselend beeld. In sa
menhang met de al genoemde uiteenlo
pende doeleinden die de overheid met 
ondernemen beoogde is op dit punt even
min een konsistent beleid gevoerd. 
Oak hier kan men spreken van een in
ternationaal verschijnsel.7). Door 
dit opportunistische optreden zijn 
ire.Tschillen in de Van toepassing zijn
de rechtsnormen ontstaan die buiten 
het motief voor de keuze ' voor een be
paalde ' rechtsvorm liggen. Een voor
beeld is de medezeggenschap en rechts
positie van werknemers. Deze is bij 
een publiekrechtelijk bedrijf (zie a1-
,daar .) anders dan bij een NV of stich
ting. 8). Zo wer.d met het oog op fi
nancierings~geiijkheden een afValver
werkingsbedrijf in ,de NY-vorm opge
richt door Rijnmond en een aantal ge
meenten. oinze_tting in een publiekrech
telijk bedrijf 'werd beoogd en toege
zegd, maar is ca. 1D jaar later door 
allerlei oorzaken nog niet gereali
se'erd. Daardoormissen de werknemers 

·nog steeds hun beloofde ambtelijke 
status en is er van een direkte poli
tieke kontrole van het beleid ook geen 
sprake.9) . 



De ondernemingen vaar de overheid 
langs juridische weg zeggenschap uit
oetent, kunnen in ~ twee groepen worden 
ingedeeld, ondernemingen met publiek
rechtelijke rechtsvorm en die met pri
vaatrecbtelijke rechtsvorm. Of en hoe 
de verantwoordelijke oVerheidsorganen 
van die zeggenschap gebruikmaken, kan 
bij beide groepen gekontroleerd worden 
door politieke organen: parlement, 
provinciale staten en gemeenteraden. 

pulllie.reehteJij.e 
o .... ernenai ... en 
Juristen verstaan onder publiekrecht 
weI de recbtsregels die betrekking 
hebben op de inricbting van de over
heid. Met ,bebulp van qeze regels kan 
de overheid ondernemingen opricbten 
zowel met als zonder rechtspersoonlijk
hei~ . D~ laatste kategori e i s verreweg 
het omvangrijkst en wordt gevormd door 
takken van dienst van de overheids
huishouding. WeI is bet mogelijk dat 
deze takken van dienst vol~ens meer op 
kommerciele Bktiviteiten afgestemde 
regels worden beheerd dan de rest van 
de overheidshuisbouding.l0). Is dit 
laatste het geval dan spreekt men van 
"be drijven tt

; staatsbedrijven, provin-
, 'ciale bedrijven en gemeentebedrijven. 
Uit het bovenstaande voIgt dat bij de
ze ondernemingen 

' a. een politiek verantwoordelijk over
heidsorgaan direkt met bet beheer is , 
belast 
b. minimaal de uitk~msten van het be
drijf op de begroting van resp. het 
rijk, provincie of gemeente tot uit
drukking komen 
c. de kontrole op het financiele over
heidsbeleid onverkort van toepassing 
is 
d. de werknemers voor het grootste deel 
ambtenaren zijn. 
Onder andere de PTT, de electriciteits
bedrijven van Noor,dholland, Friesland 
en Groningen en vele openbare nutsbe
drijven behoren tot deze groep. 
Publiekrechtelijke ondernemingen met 
rechtspersvonlijkheid maken geen deel 
uit van de overheidshuishouding, Z1J 
zijn zelfstandig drager van rechten 
en plichten, Deze ondernemingen kunnen 
alleen door de formele wetgever (ko
ning plus staten-generaal) worden ap
gericht middels een speciale wet. In 
die wet moet dan tevens worden bepaald 
in hceverre de hierboven genoemde pun
ten a tim d van toepassing ~ijn. 
Het beheer is in bet algemeen aan een 

direktie of bestuur opgedragen; over
heidsinvloed'is dan gebaseerd op ver
antwoordingsplicht van die direktie en 
b.v. de bevoegdheid aanwijzingen te 
geven. Tot deze kleine groep kan men 
O.a. rekenen de rijkspostspaarbank (de 
PTT is met het beheer belast) en de 
Nederlandse Bank N.V. ' (ondanks de naam, 
de bank heeft een van N.V.'s afwijken
de s truktuur op basis van de'Bankwet). 
De overheidsinvloed gaat i.h.a. wat 
minder vergaand bij de kategorie zonder 
rechtspersoonlijkheid, maar beslissen
de invloed op bet beleid is in ieder 
geval mogelijk. 
De publiekrechtelijke ondernemingen 
kunnen zonder meer tot de overheids
ondernemingen worden gerekend. Opge
Merkt moet nog worden dat het aantal 
staatsbedrijven een dalende tendens 
vertoont; in 1967 werden de Staatsmij
nen in een N.V. omgezet en in 1972 en 
1974,werd het staatsbedrijf der artil-

lerie~inrichtingen opgesplitst in de 
NY Hembrug en de NY Eurometaal. Onk in 
relatieve zin daalt 'het aantal staats-, 
be drijven. Nieuwe aktiviteiten als 
stimulering van regio's worden middels 
de NY-vorm gerealiseerd: b.v. de NOM
NY voor het noorden des lands 

privaatl*eehtelij.e 
ondernenaingen 
Dit zijn ondernemingen die in principe 
door ~en of meer willekeurige Neder
landse rechtssubjekten kunnen worden 
opgericht. Het privaatrecht is het ge
heel van regels die betrekking hebben 
op de verhouding tussen de leden'van 
de Nederlandse samenleving onderling. 
Deze regels maken onderoemen in ver
schillende rechtsvormen mogelijk. Nu 
maakt de overheid soms gebruik van de
ze mogelijkheid door zelf ondernemin
gen in een van die rechtsvormen op te 
richten, meestal sen NY, BV '(bv. de 
hierboven genoemde NOM) of stichting 
(de Nationale Stichting Casinospelen). 
Maar ook kan de overheid invloed gaan 
uitoefenen 'op al bestaande individuele 
ondernemingen ,die niet door de overheid 
zijn opgericht. Daarvoor zijn dan weer 
uiteenlopende middelen beschikbaar by. 
sektorwetgeving, vocrwaarden gesteld 
bij de afgifte van een vergunning en 
overeerikomsten. Zo worden grate delen 
van het NS-beleid bepaald door de over
beid op basis van de Spoorvegwet, die' 
dateert uit de tijd dat partikuliere 
maatschappijen zich nog met de spoor
vegeksploitatie bezighielden. En de 
gemeente Rotterdam probeert d.m.v. de 
erfpacht-overeenkomst het sociaal be~ 
leid van ondernemingen te belnvloeden. 
11) • 

Tenslotte kan, als zo'n onderneming de 
NV of BV-vorm heeft, de overheid door 
kapitaaldeelneming medezeggenschap 
verkrijgen. Vanwege de beperkte opzet 
van dit artikel zal ik me beperken tot 
de invloed van de overheid in NV's en 
BV's, voorzover die gebaseerd is op het 
aandeelhouders.chap (door oprichting of 
door latere deelneming ontstaan). 
Andere rechtsvormen waarvan m.n. de 
stichting nogal eens voorkomt, blijven 
dUB buiten beschouwing, de andere mid
delen Voor beleidsbelnvloeding even
eens. 

Een NY (ik gebruik nu NY om zowel NY 
als BV aan te duiden) heeft rechtsper
soonlijkheid, heeft dus een van de 
overheidshuisbouding. afgescheiden ver
mogen en treedt zelfstandig op in het 
rechtsverkee~. De wet (boek 2 van het 
Burgerlijk Wetboek) verdeelt de be
voegdheden over de vennootschapsorga
nen. In elk,e NY komen als zodanig het ' 
bestuur ,en de algemene vergadering van 
aandeelhouders (AVA) v~~r. 
In het algemeen is het bestuur belast 
met de uitvoering van het beleid en 
het optreden namens de NY. Daarover 
moet aan de AVA verantwoording worden 
afgelegd. De AVA heeft behalve benoe
mings- en ontslagrecht t.a.v. bestuur
ders en kommissarissen de bevoegdheid 
tot het vaststellen van de jaarreke
ning en tot wijziging van de statuten 
en ontbinding van de NY. Een raad van 
kommissarissen (RYe) kan worden be
noemd. Deze houdt dan toezicbt op het 
bestuur. Van de wettelijke bevoegd
heidsverdeling mag echter op veel pun
ten in de statuten worden afgeweken. 
Het gevolg is een Zeer geschakeerd 
beeld, sommige organen hebben in de 
ene NY veel meer te zeggen dan in een 
andere en in de ene NY kunnen organ en 
voorkomen die in andere niet bestaan 
(bv. de vergadering van prioriteits
aandeelhouders). Bovendien zijn er 
twee basis-tYJ)en NV's nl. de "gewone " 
NV en de "struktuur" of "grote ll NV. De 
wetgeyer heeft in '1972 voor bepaalde 
NV's een nieuw regiem ingevoerd, bet 
zgo. struktuurregiem. Grofweg valt een 
NY hieronder als zij tenminste 3 jaar 
een eigen vermogen van 10 mln. guldens 
of meer heeft, tenminste 100 ~rbeiders 

,in Nederland in dienst heeft en een on
dernemingsraad beeft ingesteld. (Sommi
ge NY's zijn vrijgesteld, o.a. inter
nationale ' holdings). 
Bij deze struktuur NY's is een raad van , 
commissarissen (RvC) verplicht. Deze 
RvC heeft een sterkere positie dan een 
RvC van een gewone NY, deze positie is 
grotendeels verworven ten koste van be'
voegdheden van de AVA. Deze RvC benoemt 
haar eigen l eden (met veto van onderne
mingsraad en AVA) en benoemt en ont
slaat de bestuurders. 

Wie bepaalt het beleid in een NY? In 
het algemeen is dit bij de gewone NY 
de RvC. WeI is het mogelijk de AVA via ' 
de statuten bij een struktuur-NV goed
keuringsrechten te geven t.a.v. inves
teringsplannen of bepaalde rechtshan
delingen. Maar de echte middelen om 
een beleid door te ,drukken, zoals be
noemings- en ontslagrechten t.a.v. be~ 
stuurders en commissarissen ontbreken. 
Met het oog op overheids-NV's die onder 
de struktuurwet vall en zijn twee rege
lingen opgenamen, Ten eerste kan - als 
dat in de statuten wordt bepaald - de 
overheid kammissarissen benoemen, ten 
tveede kan een NY op verzoek van (de
len van) het struktuurregiem ontheven 
worden. Een dergelijk verzoek is tot nu 
toe slechts tweemaal door een overheids
NY ingediend, de NS en Bouwfonds Ned. 
Gemeenten. De waarde van het ,benoemen 
van overheidskommissariss"en is overi
gens twijfelachtig. De overheid kan als 
benoemende instantie geen uitdrukkelij
ke opdrachten geven, zelfs als de kom
missaris ambtenaar is. Een kommissaris 
is bovendien wettelijk gehouden zich te 
richten naar het belang van de onderne
mingo 12). 
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Vergelijkt men de publiekrechtelijke 
bedrijven met de NY waar de overheid 
sandeelhouder is, dan is er ~ij de NY 
een verantwoordingsniveau extra tussen 
het beleid in konkrete situaties en de 
politieke verantwoordelijkheid. Over 
dit konkrete beleid legt het bestuur 
verantwoording af san de AVA; de AVA 
kan zelf geen beleid uitvoeren 
en in het algemeen niet namens de NY 
naar buiten toe optreden. Bovendien 
wordt in de struktuur-NY het beleid in 
belangrijke mate bepaald door de RvC 
en veel Minder door de AVA. WeI moet 
ook de Rve zich verantwoorden t.o.v. 
de AVA. Deelnemingen van de overheid 
van 51% en meer kunnen m.i. dan ook 
alleen tot de overheidsotldernemingen 
worden gerekend op basis van dit aan~ 
deelhoudersschap als de AVA een zeer 
sterke positie inneemt; daarvoor moe
ten dan in de statuten speciale regc
lingen zijn opgenomen. 

\. 

de St •• t .Is 

•• ndeelhouder 
Het bovenstaande is alleen van toepas
sing als een overheid rechtstreeks 
sandeelhouder is. Wordt er via een 
overheids-NV - bv. DSM of NOM - deel
genomen dan wordt er nog een verant
woordingsniveau toegevoegd. De recen
te steunverlening san het bedrijfsle
ven leidt t.o.v. dergelijke indirekte 
participaties, i.h.a. via de Nationale 
Investeringsbank. 
De "staat is rechtstreeks aandeelhouder 
In' ~a. 35 .~'s. De Minister van Finan
cien verstrekt m.i.v. 1976 jaarlijks 
een overzicht aan de Tweede Kamer. 13). 
Ik doe op dit moment een onderzoek 
naar de zeggenschap van de staat op 
basis van het aandeelhoudersschap in 
die NY's. Daarbij blijkt eerst goed 
hoe weinig lijn hierin te onderKennen 
valt. Is de positie van de AVA zoals 
gezegd per NV al geheel verschillend. 
de zeggenschap van de staat binnen die 
AVA varieert weer naar gelang het deel
nemingspercentage. Daarbij is het mo
gelijk dat een minderheidsbelang op 
bepaalde punten zeggenschap geeft en 
dat bij een meerderheidsbelang toch 
medewerking van andere aandeelhouders 
nodig is. Een voorbeeld: voor statuten
wijziging is in de statuten van een 
bepaalde NV een meerderheid van meer 
dan 75% van de uitgebrachte stemmen 
voorgeschreven. Op dit punt kan dan 
zowel een belang van 60% als een van 
40% binnen de AVA dezelfde zeggenschap 
betekenen. 
Ook zijn er NV's waar naast de staat 
alleen andere - lagere - overheidsor
ganen als aandeelhouder kunnen funkti
oneren. Dit staat by. in de statuten 
van de NV luchthaven Schiphol en de 
NV Vuilafvoering "VAM". Aansluitend 
op het slot van nr. 5 wil ik de hier
genoemde indirekte deelnemingen in 
principe niet tot de overheidsonderne
mingen rekenen. Maar ook de direkte 
meerderheidsdeelnemingen van de staat 
kunnen niet op voorhand tot deze kate
gorie worden gerekend. Op dit moment 
moet· ik het hierbij laten. 

tot slot 
Een duidelijker V1S1e op de overheids
onderneming zou het tot nu toe gevoer- ' 
de opportunistische beleid kunnen ver
beteren. Dit zou o.a. kunnen betekenen 
dat er enige orde kan worden geschapen 
in de hierboven beschreven wirwar van 
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tot Ball' de grenzen van die gewenste en 
gerealiseerde overheidsinvloed. 
Diskuasies over nationaliaatie als 
middel voor ekonomisch~ politiek wor
den zinvoller ala ook duidelijk wordt 
hoe zo'n genationaliseerde onderneming 
er uit zou moeten zien. En uitsprsken 
als "straka nog een bedrijf: de staat" 
gedaan'door een ondernemer in verband 
met de recente steunverlening worden 
kurieus als blijkt dat niet veel on
dernemers zich zelf zo zouden willen 
betitelen als ze slechts beschikten 
over de invloed die de staat door die 
ondersteuning verwerft. 14). 

Adriaan Dorresteijn 

bevoegdheden. Politieke kontrole zou 
dan eerder mogelijk zijn en bovendien 
efficienter kunnen verlopen; m.i. valt 
er op dit gebied mn. bij de centrale 
overheid veel te verbeteren. Medezeg
genschap van werknemers zou juist bij 
overheidsondernemingen speciale aan
dacht verdienen. Er is 01. ' een z~kere 
spanning tussen invloed van de over
heid en demokratisering. Maar die me
dezeggenschap kan en moet m.i. in ie
der geval uitgebreid worden en weI 

P.S. Wegens plaa tsgebrek kon het 
om~angrijke notenapparaat niet op
genomen worden. Waarvoor onze ver
ontschuldigingen. 
De noten liggen ter inzage op kamer 
1324, voor deze gelegenheid omge
doopt tot 'notenbar'. 
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tijdsdtrift voor 
politieke ekonoade 

In de lo~p van vorig jaar bespraken 
zo'n zestig economen en andere weten
schappers de mogelijkheden van een 
links economenblad. De noodzaak daar
can is zonneklaar,: de economie 'he-eft 
in het politieke krachtenveld in ons 
land een~coriservatieve werking. Tegen- , 
spel is voor studenten, wetenschappe
medewerkers, vakbonden en leraren van 
groot belang. Het socialistich perspec
tief is voor ons belangrijk , maar 
geen dogma: wetenschappelijke en poli
tieke plurifo~iteit kan een stuwende 
kracht zijn het behoudende karakter, 
van de gangbare economische wetenschap 
te doorbreken. 

Genoeg nu over de intenties. Het 
eerste nummer is gereed en biedt de ge
gelegenheid te adstrueren hoe wij 
'poli tieke economie" inhoud willen 
geven. Hoofdtheaa van dit eerste num
mer is - hoe kan het ook anders - de 
werkloosheid en de werkgelegenheids
beleid. 

.WERKGELEGENHEIDSBELEID 1972 - 1976 

'In het eerste artikel onderscheidt 
Hugo van der Laan, wetenschappelijk 
medewerker aan het Sociologisch Insti
tuut van Leide~, 'Gep viertal beleids
typen in het wer~elegenheidsbeleid 
van de achterliggende jar,en: 
- een vraagv9rgrotend beleid 
- matiging van de bruto 100nkosten 
- directe steun aan bedrijven 
- spreiding van de werkloosheid over 

de verschillende groepen op de ar~ 
beidsmarkt. 

Er vindt een verschuiving plaats van 
het eerste, keynesiasnse georienteer
de beleidstype nsar een beleid van di
recte steun aan bedrijven en matiging 
van de bruto-loonkosten. ITithet zeer 
geti9tailleerde overzicht van de maat
regel,en die de overheid trof, kan men 
opmaken dat deze beleidsombuiging 
zich manifesteert in niet voor misver
stand vatbare zaken als steun aan Ne
derhorst e.d., maar ook in de verla-' 
ging van de loonbelasting. Sommigen 
menen misschien dat dit typisch key
nesiaans is, maar omdat de loonbelas 
ting verlaagd wordt teneinde de loon
eisen te 'matigen, resulteert geen 
vraagvergroting. 

RET 1%-BELEID 

Het 1%-beleid is tezamen met het 
loonbeleid en het structuurbeleid de 
basis van het werkge'legenheidsbeleid , 
nu e n in de nabije toekoms t. Wiemer 
Sa lverda, wetenschappelijk medewerker 
aan de Rijksuniversiteit van Groningen, 
zet uiteen wat deze opera tie beoogt 
en welke be dragen er mee gemoeid zijn. 
De uiteenlopende bedragen die op basis 
van de 1%-norm zouden moeten worden 
bezuinigd, de meevallers, de dubbel
tellingen en de onduidelijkheid waar
om nu juist ~~n procent tot norm is 
'verheven, trekken de noodzaak van deze 
maatregel in twijfel. Het laatste dee l 
van het artikel ontkracht de argumenten 
waarmee de operatie wordt verdedigd 
en die de diskussie tussen ekonomen 
de laatste tijd lijken te ~ve~heersen: 
de sluipende socialisatie, de 1-pro

,cent als linkse norm en de tegenstel
ling tus sen 'aktiaven' en 'niet-aktie
vent • 

Spreken van een linkse norm wordt 
weI heel ongeloofwaardig als de 14 
miljard bezuinigingen op de bruto 
lonen worden gesteld tegenover de 15 
miljard die Minister Lubbers via zijn 
struktuurbeleid wil uitgeven voor de 
verhoging van de winst. , 

VERBORGEN WERKLOOSHEID 

Ook in het derde artikel wordt een 
gebruikelijke doch onju1ste voorstel
ling van zaken ontkracht. Het betreft 
hier de werkloosheidscijfers zelf. 
Grote groepen werKlozen wordAn niet 
in de officiellwerkloosheidscijfers 
opgenomen. Dat is bekend. Om welke 
groepen het precies gaat en vooral: 
hoe groot die groepen zijn, is njet 
bekend. Wiemer Salverda en ondergete
kende hebben een gedetailleerde 
schatting gemaakt van onder meer niet 
meege"telde werklozen in s09iale werk
plaatsen, op extra-werkgelegenheids
programma's, onder schoolverlaters, 
vrouwen, buitenlandse arbeidskrachten 
en WAO-ers. De verborgen werklo'osheid 
blijkt in de loop der jaren steeds 
groter te worden, hetgeen betekent 
dat de toch al onrustbarende officiele 
cijfers een steeds meer vertekend 
beeld geven,. Hoewel nog lang niet aIle 
verborgen werklozen zijn meegeteld, 
komen we al tot een getal van ruim 
80.000 manjaren in 19?6. 

JEUGDWERKLOOSHEID 

Jan de Jonge, wetenschappelijk mede
werker van het instituut voor Andra
gogie, doet ver s lng van een uitgebreid 
onderzoek naar de achtergronden van 
de jeygdwerkloosheid. Eerst toetst 
(en verwerpt) -hij de hypothesen dat 
de ~elatie'f hoge jeugdwerkloosheid 
zou zijn veroorzaakt door de invoering 
van het minimum jeugdloon (in 1974) 
resp. door de ve'rlenging van de 
partie Ie leerplicht. Vervolgens gaat 
hij na of de a rbeidsko s tenthe6rie van 
het Centraal ~lanbureau soelaas biedt. 

De el!lpirische basis van deze theorie 
blijkt echter te zwak. Een ' makro-eko
nomische analyse blijkt derhalve de 
overmatige' jeugdwerklooeheid niet f" 
kunnen verklaren. Onderzoek van drie 
sektoren waarin relatief veel jongeren 
werkzaam zijn - de bouw, de konfektie 
en de datailhandel - leidt naar een 
komplex van oorzaken die ook nog per 
sektor verechillen. AIleen in de 
detailhandel speelt, als ondp.rdeel 
van dit komplex, de invoering van de 
minimumjeugdlonen een role 

Aan het slot van het srtikel wordt 
een poging gedaan dit komplex van 
oorzaken vanuit het prijsvormingspro
ces op de goederenmarkt te begrijpen. 
De schrijver komt tot een eerste aan
zet, omdat er nog veel onderzoek ge
daan zal moe ten worden om de beweringen 
op hun empirische houdbaarheid te 
toetsen. 

DE NEDERHORST/AFFAlRE. 
Het laatste artikel, dat en1gszins 

losstaat van het hoofdthema, bevat 
een nauwgezette beschrijving van de 
verwikkelingen waarin het (vool'1llalige) 
Nederhorst-concern geraakte. De schrij
vers, Arend Stemerding en Herman Ver
beek uit Groningen, blijken zeer goed 
op de hoogte ,en onthullen hoe de OGEM 
met steun van de overheid de zeer 
gewilde bouwdivisie van het koncern 
overneemt., Tegen over deze overheids
steun staat een minimum aan overheids
inv~oed. Wat erger is, is dat door het 
spli'jten van Nederhorst in een bouw
en ' een staalgedeelte aeze laatste poot 
haar overlevingskansen zag geminimali
seerd. Werkloosheid was het gevolg. 
De duistere manipulaties rond bezit 
en macht, waarbij ,ook Minister Lubbers, 
persoonlijk betrokken was, zijn ont
hullend. De geloofwaardigheid van he,t 
werkgelegenheidsbeleid, waarin de 
direkte steun aan het bedrijfsleven 
een steeds belangr~jker plaats inneemt, 
zou ermee gediend zijn als er openbaar
heid kwam inzake deze steun. 

Het Tijdschrift voor Politieke EkonoDie 
verschijnt 4 maal per jaar. De omvang 
zal 100 ~agina's per nummer zijn; het 
eerste nummer i s extra dik (160 pag.). 
De prijs va n losse nummers is 18,50. 
Een abonnement geldt voor een kalen
derjaar en kost 130,- minus 17,50 
voor elk nummer van de betreffende 
j~argang dat reeds ve,schenen is. 
Storting op postrekening 2069977 
t.n.v. SUA, Weesperstr~at 51 te 
Amsterdam onder vermelding van 
'abonnement TPE'. 

Hoofdthema's van volgende ' 
nummers zijn: koopkracht 

en prijskompensatie,CPB
modellen en Kernenergie. 
Voor' bijdragen ook wat 
betreft andere thema's, 
boekbesprekingen of kor~ 
te berichten,kunt U kon
takt.opnemen met 

Dick va,n Haaater 
Commelinstraat 77 
Amsterdam, 020-350362 
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Irring van amsterdamse eeonomen 

In het kader van de postdoctorale lezingencyclus ter gelegenheid van het emeritaat 
van Prof.Hr.K.Vonk,sprak dinsdag 15 maart Mr.H. van den Bos. 
Onderwerp: Ontwikkelingen in de West~Europese Binnenvaart. 
De Heer Van den Bos is directeur van de Europese Waterweg-Transporten by. 

De binnenscheepvaart verzorgt een belang
rijk deel van het tot ale inland trans
port in West-Europa. In Nederland is 
dit ca. 40% (722 m1n. ton) van het to
taal binnenlands vervoerd gewicht,in 
Duitsland,Belgie en Frankrijk is dit 
resp. 30,15 en 5 proc .ent,(cijfers 1973). 
De Rijn gekoppeld aan Moezel,Main en 
Neckar is de grootste vervoersader, ge
volgd door de ' Maas(vooral voor Belgie). 
Het is met name het aandeel van de neder
landse binnenscheepvaart in het totaal 
waarover wij het verder zullen gaan heb
ben. 
De verlader maakt, mede gelet op het 
grote net van goede waterwegen in .Neder
land, graag gebruik van de binnenvaart 
door de lage vervoersprijzen. 
Vooral massagoederen vragen om deze goed-. 
kope (maar trage) vervoerstechniek.deze 
goederen zijn hoofdzakelijk bestemd voor 
de zware industrie en de chemische sector 
De combinatie zeehavens en binnenvaart 
heeft een sterke infrastructure Ie in
vloed en een grote hoeveelheid indus
triele complexen v~lt danook langs de 
Rijn te vinden. Statistieken hebben 
voor 1973 voor Rijnmond een doorvoer van 
90% en gelost(uitvoer) 90% per binnen
schip aangegeven. 

Van de ruim 19000 schepen die in Neder
land geregistreerd staan vallen er 11000 
onder de categori.e "luxe" en rekent men 
een aantal van ca. 8000 tot de binnen
schepen met een laadcapacitei t van ruim 
5 mIn. ton. Van deze 5 mIn. ton is 10% 
ingeschakeld in de tankvaart,rest "droge 
lading" •. Nederland _ tel t ca. 5950 onder~ 
nemingen in deze tak" 'van vervoer waar
onder ca. 5150 ';cmder'nelDingen" bestaan 
uit 1 schip met hun bemanning(gezin). 
Deze particuliere schippers bevar~n 
hoofdzakelijk a11een de 'nederlandse wa
teren,sommigen begeven zich in een be
paald samenwerkingsverband op het .bu1ten- . 
land. 

De rederijen doen zo goed als ailleen 
mee in de internationale vaart. 
De Wet Evenredige Vrachtverdeling is voor
al v~~r de rederijen niet aantrekkelijk. 
Men kan aIleen tegen een vaste p~{js op 
de vrachtenbeurs een lading kri}gen maar 
dan moeten ze weI net als de ,schippers 
op hun beurt wachten,ei.'.a.is commer
cieel 'gezien vol~edig oninteressant • . 
De internationale Rijnvaart is ech~~r 
wel een vrij ~arktgebied. De rederijen 
danken hun oorsprong aan hun functie 
als verlimgstukvan de kolenmijnen,ko
lenimporteurs',ertshandelaren. en ook 
zeerederijen hebben zich weI toegelegd 
op deze .vervoerstak. In Zwitserland en 
Frankrijk zijn het hoofdzakelijk staats
rederijen die de binnenvaart verzorgen. 
Gelijk het Nederlands wegvervoer heeft de 
binnenvaart te kampen met een tonnage 
overschot.Door het wegvallen van de ko
lentransporten' zijn er veel schepen bij-· 
gek6~en op de vrije markt. . 
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Q~'rentabiliteit van de ri9nvaart is 
bovendien sterk afhankelijk van de water
standen. In 1975,toen er veel hoge water
standen waren konden de schepen steeds 
optimaal beladen worden, en ontstond er 
een grote overcapaciteit in het aanbod 
van laadvermogen met als gevolg veel 
wacbtdagen en lage prijzen op de vrije 
markt. In 1976 daarentegen stond de 
waterstand gemiddeld 4en laadrendement 
van 60% toe ea was de vraag naar scheeps
ruimte bijzonder groot. 
Door deze schommelingen in de waterstan
den is dus wel enige reservecapaciteit 
gewenst. 
Volgens de heer Van de Bos heeft de 
Evenredige Vrachtverdeling(onder elkaar 
de Evenredige Verde ling van de armoede) 
het eigenvervoer sterk doen toenemen. 
De binnenlandse vervoerders hebben met 
dat al een te laag inkomen,waardoor ook 
de vloot aan het verouderen is. 
De E.E.G: pleit al jaren voor het aan 
banden leggen van de vrije vrachten
markt, hetgeen de dood in de pot is vol
gens de heer Van de Bos, orodat hierdoor 
het grote aandeel van de nederlandse 
binnenvaart in het internationale ver
voer dreigt verloren .te gaan. 
De internationale rijnvaart heeft 2ll.Jn 
vloot steeds dusdanig kunnen modernise
ren, dat de vrachtprijzen vanaf 1955 tot 
1974 nauwelijks zijn gestegen. De oude 
schepen zijn steeds naar de binnenvaart 
gegaan waarmee een structureel eigen 
graf gegraven ·is. 

AGE-SEMINAR 

Hoewel Van Hulten terecht van mening is 
dat de evenredige vrachtverdeling dode
lijk zal zijn voor de binnenvaart heeft 
hij nogal ontactisch aangestuurd op een 
liberalisering en sloopregeling, de gevol
gen waren een brute blokkade van de par
ticuliere binnenvaartschippers. Zij voe
len zich nu sterk en gaan hun eisen ver
zwaren. De oplegregeling zoals Van Hul
ten die voorste1t is wenselijk te noemen 
voor de bedrijfstak maar omdat VH wel 
tegenstand verwacht van de schippers 
wil hij deze questie over de verkiezingen 
heentillen. 
Ook in het buitenland dreigt men nu het 
vertrouwen in de nederlandse politiek 
over dit onderwerp te verliezen. en de 
roep om de vaste vrachttarieven zal hier
door onherroepelijk gaan toenenemen, 
waarmee de Dositie voor de nederlandse 
binnenvaart' en de havens dreigt te ver
slechteren. 
Andere problemen gaan zich voordoen bij 
de totstandkoming van de Rijn-Hain-Donau 
verbinding die rond 1985 gereed zal komen 
en waardoor de oostbloklanden vrijelijk 
van de Rijn gebruik zul1en maken om hier 
de markt te veroveren.Gelet op de econo
mische geaarrlheid van de oostbloklanden 
zal west-europa geen voordeel putten 
uit deze mogelijke marktgebied vergro
ting, integendeel,russische rederijen . 
zullen zich langs de Rijn en in de havens 
willen vestigen.de eersten zijn reeds ge
vestigd in Antwerpen en Hamburg. 
De Batavieren lijken dus hun navolgers 
in de "oostblokkers" te gaan krijgen(red.) 
De spreker vertrouwde ons toe dat vroeg
tijdi~ zal worden geprobeerd aan deze 
onwenselijke situatie een einde te maken, 
hoe mocht hij niet verklappen. 

PB 
Het is dit jaar bijna allemaal struc~------------------------------------------

tuurpolitiek wat de . klok slaat. ROSTRA lijke onderwerp aan bod ~n~t. Als spre-
heeft haar jaarlijkse artikelenreeks kers zijn uit~enodigd: 
aan dit thema gewijd, ook niet-econo- - Dik van der Laan vah de Industrie-
mische faculteiten hebben zich op het bond NVV. 
onderwerp gestort en zinsneden ui t .de - Stuart Holland ui t Engeland, Uni ver-
nota-Lubbers als 'haaks op elkaar' en sity of Sussex. 
'inverdienen' zijn inmiddels gevleu- Dik van dar Laan behoeft geen intro-
gelde uitdrukkingen ge~orden. Als ho~g- ductie, dunkt mij. Stuart Holland is 
tepunt komt nu, lang verwacht en toch een van de belangrijke mannen van de 
gekomen, een seminar OVer structuur- linkervleugel van Labourparty.Hij was 
politiek. Dit sem~nar wordt georgani- een van de adviseurs van Harold Wilson 
seerd door de AktieGroep Ekonomen en gedurende 196'7-68 en heeft het een en 
draagt de titel:'mogelijkheden en ander geschreven over staatonderneming-
mo.eilijkheden van een progressief en, regionale politiek, de EEG en 
structuurl:leleid'. structuurpolitiek. Met name zijn laat-

Het seminar ~al 2 dag~n in beslag ste boek, The Socialist Challenge, 
nemen, vermoedelij19 17 en 24 mei. staat momenteel in het· middelpunt van 
De eerst dag is gericht op de struc- de belangstellingj in het februari-
turele veranderingen die zich de laat- nummar van ROSTRA staat een recensie 
ste jaren in de verschillende sectoren van dit boek. Op het seminar za·l Stu-
hebben voorgedaan. De volgende 3 be- art Holland voornamelijk aandacht be-
drijfstakken worden ond~r de loep ge- steden aan het structuurbeleid in 
nomen, waarbij zoveel mogelijk paral~ Engeland. 
le11en met alldere sectoren worden ge- Al met al ziet het programma er veel-
trokken: , belovend uit. Pak dus de agenda en 
- de farmacie door Rob de Lange. hou de 1?e en de 24e voorlopie vrij .• 
- de confectie door Haarten van Kla- Nadere berichten over precieze data 

veren en het de~initieve programma zullen 
- het bankwezen door Kees van de Pijl volgen. Hou het inde gaten. En komen 

(onde·r voorbehoud) natuurlijk I 

Deze eerste dag moet de basis leggen H.V. 
voor de tweede dag waarop het eigen-



... in, .,an amster.amse eeonomen 

In het kader van de postdoctorale lezingencyclus ter gelegenheid van het emeritaat 
van Prof.Mr.K.Vonk, sprak op dinsdag 8 maart Ir.S.A.Posthumus. 
Onderwerp : "De opbouw van een nationaal zeehavenbeleid". 
De Heer Posthumus is voorzitter van de Cgmmi$sie Zeehavenoverleg •. 

LEZJNGENCYCLUS :VERVOE RSBESLUJTVORMING EN-ANALYSE 
Spreker began zijn lezing met een waard 
van lof aan het adres van de scheidende 
professor, die veel heeft gedaan op het 
gebied van verkeer en vervoer in het a1-
gemeen; onderzoeken en vakbekwame mede
werking hebben hen veel aanzien doen 
verwerven. Op z'n minst 25 jaar kruisen 
de wegen van de spreker en Prof.Vonk el
kaar in de verschillende vergaderingen 
en cOTllllissies. 

Meteen al kon uit de manier van optre
·den van de spreker worden afgeleid dat 
er gesproken zou gaan worden over wa
terrijke . onderwerpen .. Niemand van de 
aanwezigen zal het namelijk ontgaan zijn 
dat de spreker reeds na ca. 5 minuten 
al zek~r een halve liter water had ge
dronken uit de kan, waaruit andere spre
~ers tot nu nau~elijks hadden durven 
drinken. 
De spreker verontschuldigde zich voor 
zijn technische opleiding en stelde dat 
opmerkingen en punten door hem aange
voerd met het instrumentarium vari de eco
nomen mogelijk ~ullen leiden tot een 
voortgaande · opbouw van het zeehavenover
leg tussen de havens in de verschillende 
landen . 

definitie 
Met betrekking tot het begrip "nationaal 
zeehavenbeleid" zijn een groot aantal 
definities in omloop." 
E~n ervan luidt: een nationaal zeehaven
b~leid is een beleid dat is opgebouwd op 
~~sis van de inzichten en verantwoordelijk
heden van alle · bij de ·havens direct be
trokken geledingen van overheid en 
bedrijfsleven, zodanig dat binnen het ka
der van het totale overheidsbeleid een 
zo groot mogelijke ·bijdrage wordt gele
verd aan het algemeen welz~jn. 
Tene~nde te bewerkstelligen dat de meest 
betrokkenen bij het zeehaven gebeuren. 
het nationaa1 zeehavenbe1eid gezamenlijk 
zouden kunnen opbouwen werd op 18 decem
ber 1968 de Commi~sie Zeehavenoverleg 
ingesteld. 
Minder oppervlakkig beleidsmateriaal 
werd nu geeist dan de zeehavennota(1966) 
van Zuurhof en Boogaarts had geboden. 
De Commissie is samengesteld uit 36 ver
tegenwoordigers van de overheid, de ha
venbeheerders en het bedrijfsleven. 
Een Commissie die tot taak heeft te trach
ten middels overleg te a.dviseren aan de 
minister van verkeer ·en waterstaat a1s
mede al.5 leden elkaar te informeren (in 
een zo vroeg mogelijk stadium) en voor 
zover wenseIijk activiteiten te c06rdi
neren en ·te harmoniseren. 

Hoewel aanvanke~'ijk van echt over leg nog 
geenszins sprake·was leek echter de 
weerzin om met elkaar de informati.e te 
delen en Uberhaupt aan de.zelfde tafel 
te willen zitten teneinde.Een tijdperk 
waarin de. havens elk'aar onder1ing in het 
g~niep de v~iegen probeerden ·af te van-

. gen moest beeindigd worden en men mag 
reeds stellen dat · stappen op deze weg 
al met al veel verbetering hebben ge
bracht. 

. De kans dat een delegatie · am'sterdamse 
havenvertegenwoordigers in Leningrad 
acquisitie voert terwijl rotterdammers 
dit in; Moskou doen is kleiner geworden 
maar~chijnt nog weI voor ·te komen. ' 
Bet buitenland zal van een dergelijke 
verdeeldheid gebrti'ik kunnen maken, en 
dergelijke verdeelde politiek naar bui
ten is ook daarom niet wenseIijk. 

E~n der belangrijkste aqviesaanvragen 
waarmede de Comrnissie zieh heeft bezigge
houden was het zoeken na~ een beter 
functionerende bestuurs- en beheersstruc
tuur der zeehavengebieden. Genoemd advies 
werd inmiddels uitgebracht en thans be
leven we de fase van nadere concretise
ring. Oaartoe zal een wettelijk kader 
moeten worden gecre~erd voor de ins tel
ling van een Nationale Havenraad. 

Me.Kins~ 
In het algemeen zijn reorganisaties ge
wenst als de nieuwe structuur betere 
besturing en beheersing noodzakelijk 
maakt. Over de manier waarop reorganisa
ties di~en te geschieden merkte de heer . 
Posthumus op dat de havenbedrijven moeten 
prober en de zaken zelf op orde te b~engen. 

l'Organisatieadviseurs zoals ·Me. Kinsey heb
ben (te) veel tijd nodig, zijn veel te 
duur en komen zeker niet tot betere op
lossingen". De grotere .snelheid in de· 
beslissingen zal de resuitaten goed doen. 
Hoewel de Nationale Havenraad a.lleen ad
viserende bevoegdheid heeft mag verwacht 
worden dat hieraan toch een sterker 

Iuiden een situatie waa~bij de havendiens
ten niet beneden kostprijs worden aa~ge
boden. 

3. Eniqerlei vorm van capaciteitsbeheer
Sing is noodzakelijk, teneinde moordende 
concurrentie als gevolg van gecre~erde 
Qvercapaciteit te voorkomen. WeI dienen 
bij dit vraagstuk twee aspekten te wor
den.onderscheiden,namelijk: een kwantita
tief en een kwalitatief aspekt.Voor hand
having en ontwikkeling van de havenfunctie 
is het kwalitatieve aspekt uiteraard een 

·technische voorwaarde, het kwaliteltsaspek 
is echter essentieel. Ais beide aspecten 
eonflicteren dient aan de kwaliteit een 
hoge prioriteit te worden gegeven. 

4. Bet totaal nationaal investeringsbud
get is beperkt. Zorgvuldig dient te wor
den om gegaan met de schaarse middelen. 
Optimalisering van de effectiviteit kan 
worden bereikt door coordinatle van in
vesteringsbeslis singen van de centrale 
overheid,havenbeheerders en havenbedrijfs
leven. 

5. Rekening houden met werkgelegenheid, 
milieu en ruimtelijke aspekten betekent 
een zorgvuldige afweging tuss~n welvaart . 
en welzijn, die zo moeilijk is vanwege 
onderlinge afhankelijkheid. 

In het slotwoord benadrukte de spreker 
het belang van een betere afweging van ' 
eerder genoemde aspekten in een kosten- · 
batenanalyse (voer voor economen dus ,red) 

PB 
beleidsbepalend karakter voor de overheid 
z.al worden toegekend {dwingend adviseren?! 

~~~~~eland·bestaat reeds een National port/----MESEC-----
Port Council, welke wordt ingeschakeld I . 
bij haven investeringen hoven een bedrag I De eeonomische faculteit en het 
van 10 miljoen pond, ongeacht wie of de Plaatsingsbureau Economen organiseren 
investering doet;In Nederland heeft de I op donderdag 21 april, in samenwer-
Commissie Zeehavenoverleg geadviseerd in I king met de AIESEC-Amsterdam, een 
het Rijnpoortprojeet, Voorhaven, Tarieven- I ·voorlichtingsavond over de mogelijk
harmonisatie, Gezamenlijke acquisitie e . a. I heden, die studenten na hun afstu
.Als belangrijke aspekten voor een natio- I deren hebben om een (ti j delijke ) 
naal zeehavenbeleid zijn ondermeer te I baan te vinden op het gebied va n de 
noemen fiscaal-economische-, infrastruc- Ontwikkelin:gssamenwerkinlj. Door 
turele-,werkgelegenheids-,milieu-hygie- II uitzending naar een van de landen 
nische- en ruimtelijke aspecten. in de Derde Wereld. 

uitga""spunten 
Voorts 

dienen binnen dit kader een aantal uit-
gangspunten te worpen gekozen zoals: 

1. Een naast elkaar leven van de Neder
landse zeehavens. Oit maakt het mogelijk 
de vervoersstromen via de Nederlandse 
havens te optimaliseren. Bovendien wordt 
elk der havens geprikkeld de kwaliteit 
van zijn dienstenpakket zo hoog mogelijk 
op te voe~en, waardoor ge concurrentie po
sitie van elke Nederlandse zeehaven als
ook onze nationale zeehavenconcurrentie
positie. geopt1ma liseerd wordt. 

2. Een gezonde co~currentie tussen onze 
havens. Dit is' een term die veel Wordt 
gehoord maar helaas moeilijk·te grijpen 
is. Een nadere aanduiding zou kunnen 

I Op di e avond zal dhr.Beentjes van 
I de Direc tie Internationale Technisc he 
I Hulp van het Ministerie van Buiten-

landse Zaken (de bemiddelende instan
tie voor de uitvoering van Nederland- · 
se bilatet:ale hulpverlening en de 
werving van personeel voor de uitvoe- · 
ring van ontwikkelingsprogramma's 
van internationale organisaties, 
waaronder de V.N.) een drietal 
inleidingen houden. 

om 19.00 uur in z a al 
20.30 
21.30 

De eerate van deze drie lezing~n 
is zonder voora anmelding VQor 
iedereen toegankelijk. V~~r de 
beide andere lezingen is a anm e lding 
bij de AIESEC, kamer-1136, gewenst. 
Belangstellende studenten worden 

hierbij va n h a rte uitgenodigd. 
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kandidaatsraad Studenten in de vakgroep. En dan 
wordt meteen -aan de wieg van het 
onderwijs- duidelijk(er) wa t studen
ten aanspreekt en wat niet. (bi j v. 

Al een paar vergaderingen heeft de 
kandidaatsraad gemeend zich over het 
evalua tie-probleem te moe ten buigen. 
Di t naar aanleiding van een konsept
r appor t alsmede een notitie van het 
Gowo ., betreffende de "evaluatie 
kandidaatsfase economie". Deze 
schriftelijke neerslag van twee 
eva luerende onderzoeken (m.b.t. 
s t a ti s tie k en financiering), ,leidde 
eigenl i jk t ot Teinig nieuwe inzichten. 
Enkele vaorzichtige aanbevelingen 

die aan het eind van de notitie 
worden genoteerd, zijn: 

- de doelstellingen die men met het 
onderwijs wi l ver.ezenlijken moe ten 
verder ui tgewerkt worden. 

- er zou een verband tussen effek
tief s tuderell en toetsing moeten zijn 
( al werd dit niet gevonden). 

- men ~oet meer rekening houden met 
3preiding in het studietempo. 

De fakulteitsraad wilde graag weten 
wa t er voor, mogelijkheden zijn om 
een perma~ent evaluatiesysteem voor 
de ve r sc hillende onderdelen en fasen' 
"\i8 !1 de studie te ontwikkelingen. Me~ 
"roeg o.m. a an de U.R. omtrent haar 
ervaringen met eval~eren. Deze 
besloot het Cowo erbij te betrekken, 
om mcgel ijkbeden voor het een en 
auder na te gaan. 
In ge ~a~e!ijk Over leg werd besloten 

6en pr ocedure te volgen waarin het 
Co;o:o zich op de (kandidaat s -'>vakken 

. Statis .tiek en. Financiering zou 
' richten. 

eva'..,,'ie 
De definitie van evalueren welke het 

Cowo hanteert is: 
"Evalueren van een stuk onder'llijs 

'I s het verzamelen van informatie OVer 
dat s t uk onder~ijs ~et behulp waarvan 
beslissingen'kunnen worden genomen ' 
OVer hoe dat etuk onderwijs de volgen
de keer moet worden verzorgd". 

Twee dingen val l en 'QP (die eigenlijk 
logisch eamenhangen): 

- op basis . ~an ervaring en in het ver
le de!1. 

- ne ~mt men besliss ingen welke in
vloed hebben op het in de toekoms t 
te verzorgen onderwijs. 

net COViO onderscheidt in de door 
haar gevolgde procedure, 6 fasen, 
~. de doel~inden expliciet formuleren 
2. de we!lselijkheitl van deze doelstel
lingen nagaa:t ." 
3 . een analyse v~n het onderwijs 
4. spe~ificatie van evaluatie-vraag
s tellingen. 
5. keu~e van het evaluatie-instrument 
(int erview,discus3ie) en van relevante 
resporis en • . 
6. beslissingen neroen. 

De teide onderzochte va kgebie den 
g~ven iQ grote lijnen hetzelfde be~ld. 
~ de gemiddelde en nominale studie~ 

last s~em!!]en ' vpij aardig overee'n, ' a l 
is de s preiding tussen studenten 
onderling erg ' verschillend. , 

- 3 we ken' voor het tentamen ac hten 
de s tude nten zich slecht v aorbereid. 
en hebben bovendien een onscherp 
beeld van de tentamenei s en. 

- ~et zelfsta~dig maken 'van oefen
vraagstukken gaat de studenten matig 
t ·ot s lech t a::f.. 
- de s l a agkans op de toets va n de 

s tudenten die zich beter voorberei d 
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achten, is niet significant (g r a ter 
dan van ,hen die ,zeggen mindel!' goed 
voorbereid ,te zi jn . 

De notitie van het Cowo za l nog door 
de U.R. bes~roken worden, e n , al dan 
niet voorzien van eeu begeleidende 
brief, aan de F.R. doorgestuurtl 
worden. 

Het zal duidelijk zijn, da t er wei
nig aanleiding bestaat' om ope ens als 
een sek aan het evalueren va n aller
lei vakken te beginnen. De resul taten ' 
:ijn ,weinig verbazingwekkend. Wat je 
Je afvraagt is, of eenvoudigere 
methoden niet beter zu11en werken. 

"Hentorgroepjes" kunnen zowe1 de 
persoonli ~ ke motivatie als de helder
heid van de te bestuderen stof 
bevorderen. En dan n'og niet te denken 
aan de iets meer persQPnlijke band 
tussen studenten onderling. Stll,i1D.le 

in i eder blok uit dat blok een 
student, die het betreffende va k in 
een van de drie blokken voIgt). 

Een bundelillg van vragenlijsten met 
ant.oorden en toelichtingen, kan ~tu
denten een duidelijker beeld geven 
van wa t hen te wachten staat. (En 
dan net l iefst nog een bijeenkomst 
aan deze "bundeling" weiden) . 

Voorop bij alles moe ten ne betr6k
kenen zelf staan. Het gevaar dat de 
heer van Stuyvenberg in de kandidaats
raad s ignaleerde -een gro te mate van 
onderdrukking van de individualiteit 
(de studenten a ls "eenheids worst 
mensen")- is levensgroot aanwezig. 

Bedolven onder vaarstel1en, adviezen, 
wijzigingen, reglementen vannit Den 
Haag, wensen uit het bedrijfsleven, 
van Agt als de Nieu we Christus, 
vergeet men weI "ens lYaar het om gaat, 
am mens en! 

Jos Smit 
secretaris kandidaatsraad 

propedeuse, 
40a1s beloofd zal ik deze ma~d een tipje 
van de sluier oplichten, de sluier waar
onder zich de resu1taten van de eequete 
uit februari bevinden. 
AIle gevolgtrekkingen kunnen nog niet 
gegeven worden, daar de enquete nag in 
behandeling is in de P.R . 
Een pun~ dat de belangste1ling naar zich 
toetrok was het grate aantal afgewezen 
studenten bij de toetsen boekhouden en 
statistiek. Wat betreft boekhouden, 
dacht men dit te kunnen toeschrijven aan 
het feit dat deze toets, samen met twee 
anderen, binnen 5 dagen werd afgenomen. 
Echter kan men dit m.i. ook zien in de 
omstandigheid van h'et ontbreken van een 
langzame(=normale) cursus boekhouden. 
De mogelijkheid van het (weder?) invoe
ren van deze cursus staat echter nog ter 
diseussie en het is de vraag of men tot e 
een slotsom zal komen, voordat de nieuwe 
roosters gemaakt zullen zijn. 
Een probleem in deze is dat enkele vak
groe~en tlagen dat een 1angzame cursus 
boekhouden ten koste van hun yak zal 
gaan, terwijl andere vakgroepen zo'n 
prob1eem niet onderkennen. 
De vakgroep boekhouden is onverschillig 
t.o.v. de uitkomst. 
Het bedroevende resultaat bij statistiek 
dacht deheer Venekamp te kunnen toeschrij
Yen aan een onderschatting van 'de stu
denten van de A-toets. Hij wees er in 
dit verband op dat de resultaten van de 
B-toets in , het algemeen beter zijn dan 
die van de A-toets. ' 
Ook zag de heer Venekamp geen heil in 
het verlengen van de tijdsduur van de 
statistiek-toets. Dit omdat naar zijn 
mening 2 uur voldoen' .. de moet zijn (ge
baseerd op historische gronden), ter
wijl overige vakken een tijdsduur van 
3 uur prefereren. WeI werd overeen ge-

komen dat een uitlooptijd mogelijk moest 
zmjn. Frappant in de enquete was oak dat 
veel mensen vertelden matig tot geen 
inzicht te hebben in de universitaire 
structuur. Frappant teDeer daar wij deze 
mensen nooit iets horen vrageb of zelfs 
nooit op een P.R.vergadering of een F.R.
vergadering' mogen begroeten. 
Men komt niet ondanks dat deze vergade
ringen openbaar zijn, of vas dat niet 
bekend? 
Een cursus studievaardagheid. , zo bleek 
uit de enqui.te, zou indien aanwezig, 
grote be1angstelling genieten. Your die
genen die zich hiar posatief tegenover
stelden kan ik zaggen dat de mogelijk
heid in overvegiog wordt ge...-en en dat 
het te hopen is dat de cursus er volgend 
jaar is. 
Tot zover een korte noot over de enquete. 
heb je nag meer belangstelling, sehroom 
dan niet Om naar je P.R.vertegenwoordi
ger te gaan. Deze zal je ongetwijfeid nag 
meer tekSt en uitleg kunnen geven. 
~en reactie van jullie, is voor ons me
teen een Goede contrale of jullie de en
quete weI serieus hebben ingevuld. 
Ter afsluiting wilde ik graag een mede
deling doen over enige van jullie act ie
Ve medestudenten. Enkele uit dit selecte 
groepje hebben namelijk de intensie ge
had om een discussie-nota op te stellen 
betreffende de propedeuse. In deze nota 
worden nag eens de doelstellingen aan
gehaald voor het propedeutisch-jaar en 
kritisch bezien. Op die punten waar ge
breken bleken komt deze nota met concre
te voorstellen tot verandering. 
De nota is reeds aan P.R. en aan dl! vak
groepen aangeboden. De P.R. ' hoopt kort 
na de vakantie de nota te kuenen behan
delen 

Hie. v. ' Wijk. 

Eindelijk zal ook Prof. Vonk himself , zijn afscheidscollege geven. Hoewel 

hij reeds per 1 september 1976 met emeritaat is gegaan, moest zijn 

oorspronkelijk geplande college doorziekte gea~nuleerd worden. 

Het afscheidscol1ege vindt nu plaats a p maa ndag 16 mei a.s. om 16.00 u'ur 

in zaal 2l2:t. Na afloop daarvan be staat er bovendien geIegenheid am tijdens 

eeri i nformele receptie in de koffiekamer" van Prof. Vonk a fscheid te nemen. 



Accountants 

Voor beginnende economen 
Igt er oak in onzekere liiden 
een kei van een baan 

,.1 bliVanDien+Co 
Voor kwaliteit is er nu eenmaal altijd werk. Werk dat je toekomt. Want als je na drie jaar praktijk het 
accountantsdiplomain je zak hebt, dan gaje bij Van Dien+Co ook accountantswerk doen. In onze 
groeiende organisatie ontstaan immers steeds nieuwe accountantsplaatsen, zodat je carriere niet 
wordt geblokkeerd. 

Voorwaarde is wei, dat je in de bedrijfseconomische richting bent afgestudeerd. Dat je keuzepakket 
de accountancyvakken omvat. Dat je werklustig bent. En over gezond verstand beschikt. 

Ais je al weet, dat de accountancy geen saai en sullig beroep is, dan kunnen wij je nog vertellen : 
o dat de accountancy de laatste jaren steeds meer maatschappijgericht - en technisch

methodisch - steeds geavanceerder wordt, waardoor een grote verscheidenheid aan boeiende 
functies en werkgebieden is ontstaan; 

o dat, om eens over werkomgeving te praten, de kantoren van Van Dien+Co modern-aantrekkelijk 
zijn ingericht, een sfeer van de hedendaagse verhoudingen ademen; 

o dat Van Dien+Co elkjaar een sociaal jaarverslag laat verschijnen, waarin het personeelsbeleid in 
openheid voor ieder uit de doeken wordt gedaan; 

o dat je bij Van Dien+Co gezond-snel zelf naar de client gaat, dat je in de accountancy een grate 
mate van zelfstandigheid geniet en dat je veel extern bezig bent; 

o dat je bij Van Dien+Co niet in de massa ondergaat, maar, integendeel, op tal van carrierelijnen 
kunt inspelen. 

Een kei van een baan. Een moderne, afwisselende job, waarin je in feite je carriere zelf in de hand 
hebt. Ais je de kennis en de wil bezit om dc'lt waar te maken, dan willen wij je graag zien . Bel op of 
schrijf een brief aan ons hoofd personeelszaken. Wij nemen dan contact met je op. 

VAN DIEN+CO - Accountants, 
Amsterdam-Oost, Fizeaustraat 2, 
telefoon 020-91 0111 
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